
Razorožiti oboroženeI
Ko so pred meseci astronavti poleteli 

proti Luni in tam stopili, prvič v člove 
ški zgodovini, na tla tujega planeta, se 
je na zemlji slišalo mnogo glasov, ki 
so zahtevali, naj bi se velike količine 
denarja, ki se trošijo ob vsemirskih po
izkusih, raje naložile za lajšanje bede 
in lakote na zemlji. Drugi pa, ki vidijo 
nekoliko dalje, so priznali potrebo vse
mirskih poletov, ker v bodočnosti člove
štvo lahko še krepko potrebuje zavzete 
oboroževalni proračuni, količine denarja, 
zemlje; rekli pa so, naj se raje znižajo 
ki jih trošijo vse države zato, da se obo- 
tožujejo.

Problem razorožitve ni le današnji.
V vseh etapah človeške zgodovine je 
orožje po svoje predstavljalo problem.
V modemi dobi je že predhodnik Zdru
ženih narodov, Društvo narodov, imelo 
velike preglavice z njim. Po drugi sve
tovni vojni pa se je vprašanje še pove
čalo, ko so nastopila jedrna orožja.

Doslej ima te vrste orožje pet držav: 
Združene države, Sovjetska zveza, An
glija, Francija in komunistični Kitaj
ska. Je pa še več drugih držav, ki bi 
vsak hip lahko vstopile v tako imeno
vani Atomski klub, če bi bile le politične 
in ekonomske okoliščine ugodne. S tem 
se seveda vprašanje razorožitve zaostri.
V sedanjem ravnotežju se bije huda bit
ka, kdo bo bolj oborožen. Kaj znan je 
izrek: „če hočeš mir, kopiči orožje.“ A 
to kopičenje je privedlo človeštvo na 
rob prepada, v katerega lahko strmo
glavi v trenutku, ko bi kak neodgovorni 
državnik pritisnil na rdeči gumb.

Da se to prepreči, se v okviru Zdru
ženih narodov v Ženevi sestajajo razo- 
rožitvene komisije. Na konferencah naj 
bi predstavniki raznih držav (seveda 
najprej tistih, ki so najbolj oborožene: 
ZDA in ZSSR) iskali skupne točke, na 
podlagi katerih naj bi prišli do pogodb, 
ki bi zadovoljile vse, in bi dopustile, da 
bi se spraznila atomska orožarna. Delo 
teh komisij je počasno, prepočasno. N aj
večkrat se zdi, da se ti diplomati sploh 
ne zavedajo, v kakšnem stanju se na
haja človeštvo. Nemalokrat je to posto
panje bilo deležno ostrih kritik s strani 
mnogih držav; zadnje čase zlasti s strani 
nerazvitih držav.

Še pred vojno je bila znana šala. 
Vpraša diplomat svojega prijatelja: 
„Kaj mi obetaš od Ženevske konferen
ce?“ Odgovor se je glasil: „Drugo kon
ferenco.“ Paradoks se stalno ponavlja. 
Pred kratkim sta obe velesili obljubili, 
da bosta predstavili skupen predlog o 
omejitvi jedrnega orožja. Sivet je lažje 
zadihal, vse je bilo v pričakovanju. A 
pričakovanje je bilo tudi to pot ogolju
fano. Tako opevani predlog se je nana
šal le na uporabo jedrnega orožja na 
morskem dnu. Kritike so padale z vseh 
strani. Vsi ostali člani komisije so se 
uprli takemu pojmovanju „razorožitve“. 
Trenutno namreč ne obstaja nobena 
možnost, ne praktično ne tehnično, da 
bi se jedrno orožje uporabljalo pod mor
sko gladino. Predlog je bil le pesek v oci. 
Ko se je kritikom pridružila še Anglija, 
je bila usoda konference zapečatena, še 
se sicer debatira, še se postavljajo raz
ne teze in pogoji, a od te konference 
nihče več ničesar ne pričakuje.

Pred dnevi je na zasedanju skupšči
ne Združenih narodov govoril tudi ar
gentinski poslanik dr. José Maria Ruda.
V svojem izvajanju se je dotaknil tudi 
tega problema. Ostro je zahteval, naj 
se spoštuje samostojnost držav, naj se 
velike države ne vmešavajo v notranje 
zadeve majhnih držav, in končno še pri
bil, da Argentina ostro nasprotuje „ra
zorožitvi neoboroženih držav“.

V tem je, na žalost, jedro problema, 
Na razorožitvenih konferencah se >  
preveč govori o razorožitvi konvencio
nalnega orožja, o splošni razorožitvi 
držav, kaj prerado pa se bistveno vpra
šanje, vprašanje jedrnega orožja, pušča 
ob strani.

Bodo državniki kdaj spoznali stra
hotno odgovornost, ki jo nosijo za vse 
človeštvo; se bodo zavedli, kako nevar
no igro uprizarjajo; bodo prišli do pre
pričanja, da oborožitvena tekma z lako
to ubija milijone?

Medtem ko svet trepeta, ko ljudje 
trpijo, ko narodi zaman iščejo izhoda 
svojim zagatam, se v Ženevi obeta — 
druga konferenca.

P A P E Ž  -  SRCE CERKVE
SINODA VSAKI DVE LETI

S ponižno zahvalno molitvijo k sv. 
Duhu, za navdihnjenja, ki jih je dal
146 škofom in njemu osebno med za
sedanjem sinode, je papež Pavel VI. v 
ponedeljek zjutraj zaključil 14 dnevno 
proučevanje in razpravljanje o problemu 
kolegialnega vodstva katoliške Cerkve.

Na sinodo je naslovil svoj zaključni 
govor, v katerem je podal glavne za
ključke tega vrhunskega škofovskega 
zborovanja. Izjavil je, da bo dal ško
fom več odgovornosti v vodstvu Cerkve 
ne da bi s tem zmanjšal svojo vrhovno 
avtoriteto. Prav tako je izjavil, da je 
odobril predlog škofov in bo vsaki dve 
leti sklical škofovsko sinodo. Prav ta
ko bodo škofje imeli več odgovornosti v 
vodstvu stalnega tajništva sinode v Va
tikanu in b® proučeval tudi njihovo zah
tevo, da bi tudi oni mogli predlagati 
sinodam svoje probleme v proučeva
nje.

Prihodnja sinoda bo zasedala v Va
tikanu leta 1971. Redne sinode bodo 
vsaki dve leti, izredne pa, kadar bodo 
to zahtevale razmere. Sinodne komisije 
so pripravile 13 različnih predlogov o 
načinu sodelovanja škofov v vodstvu 
Cerkve ter so na zaključnem zasedanju 
sinode škofje glasovali o vsakem po
sebej ter o vseh skupaj.

Pavel VI. je v zaključnem govoru 
poudaril, da „ni namen sinod povzro
čati boj za oblast ali drugačne težave

linci potres '
Banjaluka

Hud potresni val je minulo nedeljo 
zajel bosansko področje v Jugoslaviji 
ter ga je bilo čutiti od Trsta do Beo
grada. Potresni sunki so se ponovili 
nato v ponedeljek na vsem področju še 
z močnejšo silo ter je bila najbolj pri
zadeta Banjaluka. Potres je imel jakost 
9 po Mercallijevi potresni lestvici, se- 
stoječi iz 12 različnih potresnih jakosti.

Po prvih potresnih sunkih v nede
ljo je prebivalstvo že zbežalo na ceste 
in v parke in je večina ljudi preživela 
noč na ponedeljek na prostem. Temu 
se je treba zahvaliti, da ponedeljski 
sunki, ki so porušili velike predele 
mesta in tudi večino javnih poslopij v 
Banjaluki, niso zahtevali visokega šte-

Cerkvi, temveč olajšati skupne napore 
papeža in škofov za tesnejše organsko 
sodelovanje. Naš namen je to uvesti v 
življenje in bomo to storili, ne da bi 
se pri tem odpovedali svojim poseb
nim dolžnostim in odgovornostim, ki 
jih imamo kot vrhovna avtoriteta Cer
kve, in jo vršimo bolj iz dolžnosti ka
kor vsled pravice do nje. Papež mora 
biti srce Cerkve, da širi iz nje lju
bezen. Biti mora križišče ljubezni,“ je 
poudaril Pavel VI.

Nadalje je izjavil, da je priprav
ljen sprejeti v proučevanje „logične 
zahteve posameznih krajevnih Cerkva“, 
toda „ne sprejema zahteve po neki 
pluraMteti, ki bi mogla škodovati veri, 
morali in samim temeljem zakramen
tov, liturgiji in cerkvenemu pravu.“ 

Svoj govor je Pavel VI. zaključil z 
izrazi spoštovanja dc duhovnikov, re
dovnikov, misijonarjev in Uikov, zve
stih članov Cerkve, ter poudaril, da 
„nočemo opustiti tudi naših še ločenih 
bratov. Vedno molimo in upamo, da se 
bo nekega dne —  in, o, da ta  dan ne 
bi bil več daleč — tudi z njimi vzpo
stavila popolna skupnost vere in lju
bezni ene Kristusove Cerkve.“

Po končani sinodi so škofje skupno 
s papežem odšli v baziliko sv. Petra 
molit h glavnemu oltarju. Pavel VI. je 
vsakemu škofu izročil kelih v spomin 
na sinodo.

' J u g o s l a v i j i
ruševinah

vila žrtev, število mrtvih je itak že 
dovolj veliko —- prve cenitve navajajo 
najmanj dvajset smrtnih žrtev — šte
vilo ranjenih, mnogi tudi težko, pa gre 
v stotine.

Pretrgane so bile z Banjaluko tele
fonske mreže, uničene električne nape
ljave, zmanjkalo je pitne vode. Težko 
so prizadete tudi okoliške vasi, med 
njimi zlasti Jablanica, Bukovci in Ba- 
kanci.

Na potresno področje so oblasti po
slale vojaške oddelke in številno zdrav
niško osebje, v vojaškem letalu pa je 
priletel v Banjaluko tudi sedanji pred
sednik jugoslov. vlade Mitja Ribičič.

CSSR spet sEvezana * SSSR
Husak orodje Kremlja

Po enotedenskih razgovorih s sov
jeti v Kremlju je češkoslovaška dele
gacija pod vodstvom Husaka podpisala 
pretekli ponedeljek z Moskvo pogodbo, 
s katero češkoslovaška utrjuje svoje 
„ideološke, politične in gospodarske od
nose“ z ZSSR. Dokument so sovjeti in 
čehoslovaki podpisali po zadnji skupni 
seji, ki je trajala eno uro. Glavne toč
ke dokumenta nameravajo objaviti v 
javnosti po odhodu češkoslovaške de
legacije iz Moskve.

češkoslovaško delegacijo, ki je s

I Z  T E D N A

Zahodnonemška socialistična vlada
pod predsedstvom Willy Brandta je 
pretekli teden zvišala vrednost nem
ške valute za ok. 9,3 odstotke. Doslej 
je en severnoameriški dolar veljal 4 
nemške marke. Kakor je znano, je An
glija znižala vrednost britanskega fun
ta  šterlinga leta 1967 za 14,3 odstotke, 
Francija pa letošnjega avgusta svojega 
franka za 12,5 odstotka. Zahodnonem
ška marka je trenutno ena najmočnej
ših valut na svetu.

Arabski gverilci so pretekli teden 
izvršili več napadov na Libanon, ker 
se ta državica noče tesno povezati z 
ostalimi arabskimi državami za boj 
proti 'Izraelu. Proti gverilcem je mo
rala nastopiti redna libanonska vojska 
ter se je napetost predvsem med Sirijo 
in Libanonom močno povečala. Gverilci 
so vdrli v Libanon iz obmejnih puš
čavskih predelov iz Sirije. Izrael je

podpisom zgornje pogodbe vrnila to 
državo spet popolnoma v sovjetski ta 
bor, je vodil glavni tajnik češkoslova
ške KP Gustav Husak, tvorila pa sta 
jo tudi državni predsednik general Svo
boda ter vladni predsednik černik.

Sovjetsko delegacijo pa so sestav
ljali: glavni tajnik sovjetske KP Brež- 
njev, predsednik države Podgorny, pred
sednik vlade Kosygin, član politbiroja 
Kirilenko, zunanji minister Gromiko, 
obrambni minister Grečko in sovjetski 
veleposlanik v Pragi červočenko. 
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V T i D C N
objavil, da ne bo dovolil, da bi arabski 
gverilci zrušili sedanjo libanonsko vla
do, ki je edina od arabskih vlad, katera 
nasprotuje uničenju Izraela.

Sovjeti so ob nedavnem vesoljskem 
poskusu s tremi Sojuzi in sedmimi 
astronavti objavili v tisku risbo bo
doče „najnovejše“ sovjetske vesoljske 
postaje, ter jo kot zvimo zamisel sov 
jetskih vesoljskih strokovnjakov razpo
slali svetovnim časnikarskim agenci
jam v objavo. V Kaliforniji pa je 17 
letni Ronald Titus brskal po starih 
izdajah ameriške poljudno-znanstvene 
revije Scientific American ter je v šte
vilki iz februarja 1962 naletel na prav 
tako risbo nekega ameriškega tehnič
nega risarja. Ugotovili so, da so sov
jeti kopirali to sedem let staro risbo 
in jo sedaj objavili kot svojo najmo
dernejšo zamisel vesoljske postaje.

Pod pritiskom socialdemokratov je

Camino d« grandeza
El pasado lunes 27 el presidente de la Nación gral. Juan Carlos Ongania 

recibió a una nutrida delegación empresarial. Durante la reunion el jefe del 
estado pronunciò un discurso, en el transcurso del cual dijo entre otros conceptos:

“Cuando hablamos de cambios en la Argentina no crean que es echar por 
tierra todo lo que tenemos, y encontrar, a través de formulas desconocidas, el 
verdadero camino de la grandeza argentina. No. Hablar de cambios con buen 
sentido es, en primer termino, reconocer todo lo bueno que tiene la sociedad 
argentina; una sociedad bastante bien estrueturada, bastante coherente, pero a 
la que le falta modemidad, le falta que sus estructuras estén acomodadas a 
una modernidad que el mundo està senalando con està idea de cambio, de cambio 
irreversible”.

El presidente de la Nación terminò diciendo:
“En nombre del Gobiemo reitero el reconocimiento por este acto que con

sidero inspirado en una actitud espiritual, que estimula y que demuestra que el 
camino se ve con clàridad, y que nadie podrà desviar a la Argentina de este 
camino de orden, de transformación, de progreso y de grandeza”.

F o t  d o  & e l l e  i n e
Pretekli ponedeljek, 27. t. m., je predsednik države, general Juan Carlos 

Ongania sprejel predstavnike podjetnikov. Med sestankom je vodja vlade naslovil 
nanje daljši nagovor, v katerem je med drugim povedal tudi sledeče:

„Kadar govorimo o spremembah v Argentini, ne mislite, da to pomeni 
podreti vse, kar imamo, in iskati v novih, neznanih formulah, pot argentinske 
veličine. Nikakor. Govoriti o spremembah pomeni najprej, priznati vse, kar ima 
dobrega argentinska družba; to je trdno zgrajena družba, notranje povezana, 
a, ki ji manjka modernosti; potrebuje, da se njene strukture prilagodijo sodob
nosti, ki jo kaže svet v ideji spremembe, spremembe, ki se ne bo ustavila.“

Svoja izvajanja pa je predsednik zaključil z besedami:
„V imenu vlade vam ponovno izrekam priznanje za vaše delo, ki ga sma

tram za sad duševnega zadržanja, zadržanja, ki krepi in dokazuje, da vidimo 
jasno pot; in nihče ne bo mogel Argentine speljati s te poti reda, spremembe, 
napredka in veličine.

Sz življenja in dngajanja v Argentini
POLITIKA STABILNOSTI

Odkar je pred več kot tremi leti se
danja vlada prevzela oblast v Argentini), 
je vse svoje sile na ekonomskem in celo 
socialnem polju posvečala gospodarski 
stabilnosti. Inflacija, glavna bolezen da
našnjih ekonomskih sistemov, ki se zlasti 
rada kaže v nerazvitih državah, je do
bila vojno napoved, in boj se je začel. 
Že prejšnji minister ekonomije, dr. Krie
ger Vasena, je nakazal črto, po kateri bo 
edino možno doseči najprej gospodarsko 
stabilnost, nato razvoj na vseh področjih 
in po njem tudi socialno blagostanje. 
Premise, ki jih je on postavil, je obdržal 
tudi sedanji minister dr. Bagnino Pa
store, in jih upošteval tudi pri določa
nju višine zadnjih povišic. Nevarnost je 
namreč bila, da bi se povišica prenesla 
na cene, kar bi povzročilo začarani krog 
inflacijskega poleta. V višini sedanjih 
plač pa so natančno preračunane vse 
možne silnice, tako da vsaj za enkrat 
ni nevarnosti, da državno gospodarstvo 
izgubi svoje, doslej obdržano, a zelo 
delikatno ravnotežje. Za to pa je bistve
ne važnosti, da se delavska povišica ne 
prenese na plače. Sindikalisti so zaradi 
tega zahtevali, da se ustvari organ, ki
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švedska vlada pred kratkim podarila 
severnemu Vietnamu 200 milijonov 
'švedskih kron posojila za obnovo. Ta 
korak je povzročil veliko ogorčenja v 
Švedski sami, predvsem pa v Norveški, 
na Danskem ter v ZDA.

Sovjetska kozmonavta Beregovoj in 
Feoktistov sta na potovanju po ZDA 
ter ju vodi severnoameriški astronavt 
Borman. Odklonila sta obisk raketne 
postaje na rtiču Kennedy z izjavo, da 
onadva ne smeta povabiti ameriških 
astronavtov na ogled sovjetske raketne 
postaje za Uralom.

Nad 60.090 vojakov je Severni Viet
nam in Vietcong zbral v zadnjih tednih 
na področju severno od Saigona in juž- 
novietnamska vlada ter Amerikanci pri
čakujejo sredi novembra novo komuni
stično ofenzivo. Medtem se nadaljuje 
umik severnoameriških oddelkov iz Viet
nama ter se bo število ameriškega voja
štva v Vietnamu do 15. decembra zni
žalo na 484.000 mož.

Ropert McNamara, predsednik Sve
tovne banke in bivši severnoameriški 
obrambni minister, je izjavil, da je da
nes 20 odstotkov moške delovne sile na 
svetu brezposelne. „Na stotine milijonov 
mladih ljudi, ki so že rojeni, bodo pri
hodnji dve desetletji poplavljali svetovni 
delovni trp,“ je opozoril McNamara. 
„Brezposelnost bo vedno bolj naraščala.“

bo to nadziral. To jim je vlada tudi ugo
dila. A za večjo sigurnost je pretekli 
ponedeljek zbrala v vladni palači nad 
200 predstavnikov podjetnikov ter indù- 
strijalcev, katerim so zapovrstjo govorili 
dr. Petracca kot predstavnik podjet- 
kov, gospodarski minister dr, Dagnino 
•Pastore ter končno še sam predsednik 
gen. Ongania.

Ob tej priliki se je poudarjalo, da 
so gospodarstveniki mnogo doprinesli k 
sedanjemu boljšemu stanju, pozivala pa 
jih je vlada, naj še vnaprej sodelujejo 
pri narodni obnovi ter preprečijo povi
šanje cen. Potrebno je torej, da še to 
pot v večji meri prenesejo povišice plač 
ne da bi jih prenesli na trg. Predsednik 
Ongania je v svojem govoru nakazal 
tudi več političnih točk ki pa jih prina
šamo v tej številki na posebnem mestu. 
Ves sestanek je potekel v najlepšem 
vzdušju pripravljenosti za sodelovanje, 
kar je pač eden bistvenih pogojev za 
normalen razvoj nadaljnjega dela.

POT K EDINOSTI: NA CILJU?

V trenutku, ko to pišemo, in bo naš 
list že vsak. trenutek v tisku (torek zve
čer), se pripravljajo zadnji detalji za se
stanek sindikalistov z vladnim predstav
nikom g. V. Suàrezom, na katerem naj bi 
se dokončno uredilo vprašanje delavske 
edinosti. Enotno delavsko gibanje pa je 
predpogoj (mnogokrat smo to že pouia- 
rili) za skupno delo vsega naroda na 
poti k cilju, lastni veličini.

Vendar zadnje dni mnogi mislijo, da 
se bliža nov val socialnih nemirov. Stav
ka, ki je bila napovedana za 29. in 30. 
t. m., naj bi se izvedla. A tu je treba 
paziti na več odtenkov. Stavko ni na
povedalo narodno delavsko vodstvo, tem
več provincijski ekstremistični sindikati. 
Središče tega gibanja, ki izhaja iz bivše 
CGT „Paseo Colón“, je v Córdobi, v 
Tucumanu in še nekaterih drugih pro
vincah. A niti v teh delavstvo ni edino. 
Tako so sindikati v Rosariu sklenili, da 
se stavki ne pridružijo; enako tudi raz
ni gremiji v Córdobi. Vse to kaže, da 
bosta dneva 29. in 30. precej mirna. V 
Buenos Airesu, Rosariu in drugih indu
strijskih središčih se verjetno sploh ne 
bo poznalo, da kaj ni normalno. Kajti 
radikalizirano provincijsko delavsko gi
banje je ostalo osamljeno. Večina sindi
katov (bivši „62“, „participacionisti“ in 
„neodvisni“) stoji trdno za narodnim 
vodstvom in bodo oni tisti, ki bodo se
stavili višje vodstvo nove „enotne“ CGT. 
Vodstvo te nove struje bo sestavljalo 25 
članov in sicer 10 od dvainšestdesetih, 
10 participacionistov in 5 neodvisnih.

Ko bo edinost zgrajena, se bo razvoj 
nadaljeval. Kako, bo povedala bodočnost. 
Upajmo, da v prid vsem.



PROSLAVA NARODNEGA PRAZNIKA 29. OKTOBRA"
IN 50-LETNICE SLOVENSKE UNIVERZE

Bila je v soboto, 25. t. m. v Slo
venski hiši v Buenos Airesu. Začela 
se je s sv. mašo, ki jo . je ob sedmih 
zvečer v kapeli daroval za vse Slo
vence in za svobodo slovenskega naro
da direktor Anton Orehar,T kakor je 
naznanil v mašnem nagovoru. Mnogo 
udeležencev je pristopilo k sv. obhajilu.

Velika dvorana Slovenske hiše je 
bila za, :proslavo slavnostno pripravlje
na. Pet čez vso dvorano potegnjenih 
belo pogrnjenih miz je bilo okrašenih 
s šopki pomladanskega cvetja in slo
venskimi zastavicami. Gostje, sloven
ski javni delavci in oblikovalci naše 
emigracije so posedli ob mizah; iz vseh 
okolišev Buenós Airesa in tudi iz no
tranjosti ■ države so prihiteli na slavje. 
Navzoča sta bila tudi gg. Vinko Žakelj 
iz Belgijp in dr. Franček Prijatelj 
iz Nemčije.

Po odpetju argentinske in slovenske 
narodne himne je slavnost pričel pred
sednik pripravljalnega odbora za pro
slavo, tajnik Narodnega odbora za 
•Slovenijo g.

Miloš Stare

V uvodnih besedah je najprej po
zdravil vse navzoče in se jim zahvalil 
za udeležbo na proslavi narodnega praz
nika. Poudaril je, da ima današnja nro- 
slava še poseben pomen v tem, da se 
spominjamo petdesetletnice rojstva slo
venske univerze, katere brez, 29. okto 
bra ' 1918 ne bi bilo.

Nato je v nekaj potezah orisal po
men 29. oktobra, ko je leta 1918 sloven
ski narod Za vedno izpričal, da je spo
soben sani odločati o svoji usodi in da 
ga ni mogoče uničiti; Prišla je sicer 
težka preizkušnja med drugo svetovno 
vojno. Toda nacizma in fašizma, lei sta 
hotela uničiti slovenski narod, ni več. 
Nadomestil pa ju je komunizem, za ka 
terega je izgledalo, da bo še temeljiteje 
opravil, uničevalno delo nad slovenskim 
narodom. Toda danes lahko rečemo: ne 
bo ga. uničil!

■Poglejte v domovino! Vstaja nov rod, 
ki komunizem odklanja in drugače vred
noti narodnost, kakor komunistični re
volucionarji. V zadnjih tednih smo videli 
mnogo. lepih slik o kulturnem in pro
svetnem delu v zamejstvu na Koroškem. 
Ifcdo prevladuje v tem delu? Zopet smo 
videli mladino.

V slovenskem Primorju mladi inte
lektualci v razpravah in na sestankih 
odkrivajo vztrajno bogastvo slovenskih 
vrednot.

Tudi današnjo slavnostno prireditev 
je pripravila naša mladina. Slišali boste
govornika mladega rodu.

Pri takem stanju moremo z velikim 
upanjem gledati v bodočnost. Že sedaj 
se lahko veselimo dneva, ko se bodo 
srečali novi rodovi, ki vstajajo doma, v 
zamejstvu in izseljenstvu; ko si bo se
gla v roke slovenska mladina iz Kanade, 
Severne Amerike, Argentine, domovine 
in zamejstva; ko bo, četudi po različnih 
poteh, prišla do skupnega cilja: svobode 
slovenskega naroda.

Spontano odobravanje poslušalcev je 
nagradilo g. Stareta besede.

Nato je stopil na oder mlad sloven
ski inženir Jernej Dobovšek, ki je bil 
več let agilen v naših mladinskih or
ganizacijah. Pred par tedni pa se je 
vrnil iz daljšega študijskega potovanja 
po Evropi.

Govor ing. Jerneja Dobovška

Poleg našega narodnega praznika in 
praznika slovenske zastave -— praznu
jemo danes obletnico, ki je za naš narod 
velikega pomena. Praznujemo petdeset
letnico ustanovitve ljubljanske univer
ze. Mi, ki živimo na ameriškem konti
nentu, morda vrednosti vseučilišča ne 
moremo tako dojemati, kakor ga vred
notijo Evropejci. Za evropsko mišljenje 
je pojmovanje univerze veliko večje 
kakor je ameriško. Za Evropejca je vse
učilišče izraz najvišje stopnje kulture, 
katero je zmožen vsebovati kak narod. 
Naš narod je pred 50. leti vstopil s 
svojo lastno univerzo v skupino visoko 
kulturnih dežel ter tako dokazoval, da 
je zmožen izvirnega znanstvenega de
la in da je zmožen svoja odkritja in 'do
gnanja posredovati vsemu človeštvu.

Poleg znanstvenega preučevanja na
šega kulturnega bogastva je bila tudi 
dana možnost, da so se naši mladi ljudje 
izobraževali doma, da jim ved in zna
nosti ni bilo treba iskati v tujini, kjer 
so se čestokrat znašli v nenaklonjenem 
okolju. S tem se jim je utrjevala n a 
rodna samozaovest ter vera in prepriča
nje o vrednotah, katere se nahajajo v 
našem slovenskem človeku in življu.

Delo ljubljanske univerze pa Ima 
kontinuiteto tudi v naši skupnosti. V 
njenih avlah se je izšolala inteligenca, 
ki je v veliki meri prevzela vodstvo nase 
emigracije. Dvajsetletni obstoj naših šol
skih tečajev in posredovanje slovenskih 
kulturnih vrednot mlajši generaciji je 
plod njihovega nesebičnega dela. Višek 
svojega dela pa je zadobila, ko je v 
Bs. Airesu skupno z. Ukrajinci ustano
vila podružnico Univerze sv. Klementa, 
ki ima sedež v Kimu. Tu imamo Slo
venci svoj lastni oddelek. Edinstven 
primer na svetu, da je narod, ki šteje 
manj kot dva milijona duš — čutil po
trebo po visoki izobrazbi v lastnem je
ziku izven domovine!

Mladi slovenski izobraženci, ki smo 
si priborili znanje na tujih univerzah, 
cenimo to neizmerno delo naših sloven
skih intelektualcev in se jim iskreno 
zahvaljujemo!

Po vsem svetu je. veliko slovenskih 
izobražencev. Ponosni smo lahko na vse, 
ki imajo visoke položaje in mednarodna 
priznanja v svoji stroki. Ponosni smo 
lahko na številne profesorje in sodelavce 
na svetovno znanih usiverzah.

Naši slovenski intelektualci, ratrese- 
ni po vsem svetu — pa čutijo vezi na 
domovino, za katero bi radi doprinesli 
pozitivne misli, ideje, predloge. Sredi- 
dišče le-teh je v Trstu, odtod se pre
našajo v domovino. V Trstu se zamej
ski izobraženci zberejo enkrat letno na 
študijskih dneh in si izmenjavajo mi
sli. Zbirajo se iz vseh delov sveta, a 
tudi iz Slovenije prihajajo. Za poslednje 
so ti razgovori novi pogledi, nove pred
stave.

Današnja Slovenija in njena mladina, 
pa danes najbolj potrebuje idej Tii sicer 
potrebuje ideje, ki ji bodo dale novih 
moči, nova obzorja, ideje, ki ji bodo 
dale pogum. Rabi ideje, vedno sveže, ki 
pa so že pripomogle, da se narodna za
vest v domovini stalno dviga in da se 
ta rast stalno in javno dokazuje.

Naloga naših tuk. izobražencev je, 
da morajo prispevati s temi idejami, 
ki bodo dokazovale vsem Slovencem — 
tako doma. kakor po svetu, da emigra
cija živi ter ni pozabila na domovino. 
Emigracija mora dokazovati, da ima ja
sno in enotno predstavo svojega polo
žaja, kakor tudi položaja, ki vlada v 
domovini. Dokazovati mora — pa četudi 
je emigracija — da zna goiiti narodni 
kulturni zaklad in da ima sinove, ki go
vorijo takšno slovenščino, da je v domo
vini ne ločijo od one, ki jo tam govorijo! 
To je težko delo — a ga je naš narod 
vreden!

Doma malo vedo o nas. Toda koma* 
jim je dana možnost — že se za naše 
delo živo zanimajo. Njihova vprašanja 
pa se ne nanašajo samo na naše delo -— 
temveč zajemajo zelo globoke bistvene 
probleme.

Mladina v Sloveniji ne govori dosti 
o prejšnji, niti današnji politiki. Težijo 
pa jo najglobja vprašanja človeka, na 
katera doma ne najde odgovora. Zato 
želi in pričakuje jasnost od tistega, ki 
prihaja od drugod a do katerega pa 
mora dobiti toliko zaupanja, da se z 
njim o teli problemih prosto pogovar
ja. Želi in išče predvsem, osebe, ki s 
svojim delovanjem izpričujejo, da imajo 
ta vprašanja že rešena.

iNašemu narodu doma je treba po
magati in sicer temeljito pomagati. Mo
ramo mu posredovati naše gledanje na 
življenje in naše gledanje na najvarnej
ša elementarna Vprašanja. Na ta način 
bo naše sodelovanje z domovino naj- 
globje in najtrdneje. Ne gre za politiko, 
ki jo bo mlajša generacija intelektual
cev doma — in samo ona — vodila, ne 
gre za ekonomsko pomoč. Naše sodelo
vanje z domovino naj se nanaša na idej
no pomoč človeku-bratu 'Slovencu!

O tem si moramo trdno in jasno po
staviti naša temeljna prepričanja in jih 
v pravi luči prikazovati ljudem, ki o 
njih malo ali pa napačno vedo, lju
dem, katerim se naša rešitev zdi preveč 
fantastična, ljudem z racionalnim mi
šljenjem — a so iskreni, želijo in iščejo 
odgovor!

Slovenski izobraženci v emigraciji 
imamo veliko poslanstvo: pospešujmo 
delo v naših organizacijah!

Naše šolstvo naj še v naprej pogum
no vzgaja tisoče slovenskih otrok! Vce
piti moramo najmlajšim ponos, da so 
slovenskega pokolenja! Moramo jih naj
bolje usposobiti za življenje, saj danes 
pomeni v svetu več kvaliteta, kakor pa 
število.

Našim najmlajšim moramo prikazati 
lepote in kulturne zaklade naše stare 
domovine, njeno preteklost, da ji bodo

— ko bo potrebno — v neprecenljivo 
pomoč — a da bodo istočasno tudi do
bri državljani v novi domovini.

Za nas naj velja:
Ideje in zaslomba za domovino, v 

svetu. kulturno ustvarjanje in vzgaja
nje mlajših generacij v ponos sloven
stva !

Temeljito delo za nas vse! Tako bo 
ustanovitev ljubljanske univerze dose
gla svoje namene in cilje!

Govornika je zbrano občinstvo na
gradilo z dolgotrajnim aplavzom.

Sledil je

avdiovizualni prikaz
razvoja slovenskih naporov v zgodovin
ski preteklosti za dosego najvišje znan 
stvene ustanove, ki se je mogla končno 
uresničiti pred 50 leti po prizadevanju 
dr. K. Verstovška in dr. D. Majarona 
in odločilnih nastopih dr. Antona Ko
rošca. 29. oktober 1918 je bil tisti da
tum v zgodovini slovenskega naroda, 
ki je omogočil vse naslednje niegove 
korake v svobodi na vseh področjih.

Spremno besedilo k prikazu, v ka
terem je bila pokazana dolga pot sloven
skega znanstvenega dogajanja pred in 
po 29. oktobru 1918 ter so se razvrstili 
na platnu in ob glasbeni spremljavi slov. 
učeniaki, filozofi ter znanstveniki je 
napisal univ. prof. dr. T. Debeljak. Nje
gov sin T. Debeljak ml. je zbral in pri
redil fotografije k besedilu, katerega 
je nato na traku priredila mladinska 
audiovizualna skupina.

Ko pravim, da moramo sprejeti „naš čas“ kot usodo, ne mislim, da moramo 
sprejeti sedanjost tako, kot pač je. To dela ravno človek, ki noče videti v živ- 
ljenskih dej an j-h resnobe in globine usode, ampak dela iz svojega bivanja drsal
ko, da smükne čez vse zadeve, da mu ni treba biti ne tol ne ono. Dako ljudje 
žive v neprestani razpoložljivosti in so zato tako hitri in si brez ovinkov pri
svajajo navade, ki jih čas prinaša, pa naj bodo kakršnekoli že. To nam pojasni 
protislovno dejstvo, da so skoraj vedno tisti, ki najbolj vidno hodijo s časom, ljudje 
brez časa, brez svojega in brez katerega koli drugega. „Nadeli“ so si povrhu 
navade časa, njihova notranjost pa je brezčasna* ni niti od danes, niti od včeraj. 
Gospa iz visoke družbe, ki naredi vse, da ne bo opustila ničesar, kar se danes 
dela, in da bo nosila, kar se danes nosi* je v svojem srcu osebnost brez datuma, 
ki bi enako mogla živeti danes ali pa v časih faraonov.

Ne; ne gre za to, da sprejmemo „naš čas“ brez pridržkov. Ravno nasprotno. 
\sak  „naš čas“ prinaša s seboj svoje pravilo in svojo nepravilnost, svojih pristnih 
deset zapovedi in svojo ponaredbo. Zato je potrebno kar naprej kritično razbirati 
»Miš čas“, tako kot prihaja, osvobajali ga ponarejene navlake, odkrivati njegovo 
bistveno resnico, meriti ga s samim seboj. Kolikor bolj resno bomo vzeli „naš 
.čas“ toliko bolj strogo bomo zavračali vsako mešetarjenje z njegovimi pone
verbami.“

Španski mislec José Ortega y Gasset, 
„Revés del Almanaque“ v „Espectador“ 'VITI.

Poslovilni večer g. župnika Zaletela

Na programu je nato bila

slavnostna večerja

ki jo je pripravilo osebje Slovenske 
hiše v sodelovanju s slovenskimi ženami 
in mladimi dekleti in fanti, ki so stre
gli pri mizah. Postrežba je bila vzor
na in je ves večer potekel v slavnost
nem, a obenem domačem, prijateljskem 
vzdušju. Svilene slovenske zastavice z 
zlatim trakom in napisom: 1919—1969. 
Slovenska univerza, ki jih je vestno 
'n z vso ljubeznijo pripravila učiteljica 
'Katica Kovač, so gostje z veseljem ku
povali za spomin na zlati jubilej lju
bljanskega vseučilišča.

Slovenska svobodna demokratična 
skupnost v Buenos Airesu in okolišu 
se je s prireditvijo, ki je izredno dobro 
uspela, hvaležno poklonila spominu vseh 
velikih slovenskih kulturnih in znan
stvenih ustvarjalcev, kateri so iz 'lju
bezni do slovenskega naroda dali svoje 
znanstvene ustanove, ki jo more imeti 
napore in znanje za dosego najvišje 
dozorel narod, za vseučilišče.

Slovenski narod je to dosegel pred 
petdesetimi leti.

Šesti prosvetni večer Zedinjene Slo
venije je bil v petek, 24. t. m. v gornji 
dvorani Slovenske hiše. Začel ga je kul
turni referent Zedinjene Slovenije, arh. 
Jure Vombergar, ki je povedal, da je to 
zadnje predavanje g. Zaletela med nami 
ob tem obisku, ker naslednji dan že od
potuje v Mendozo. G. Zaletel je nato v 
predavanju, ki so ga spremljale skiop- 
tične slike, prikazal najprej misijonsko 
delo sester Janje in Silve žužek v Ugan
di in p. Tomažina Lovra v Zambiji, ka
tere je obiskal v Afriki pred prihodom 
v Argentino. Je svojevrstno doživetje, 
ko vidiš SRovence-poznance pri misijon
skem delu, za katerega je treba globoke 
vere, idealizma in spoznanja veličine 
božje zapovedi: ljubi svojega bližnjega.

Nato je predavatelj prikazal prosvet- 
no-kulturno delo koroških Slovencev. 
Kdor tega ni videl, si ne more predstav
ljati, da je tako bogato: gledališke igre, 
pevski nastopi, predavanja, mladinski 
dnevi itd. Vse to delo se vrši predvsem 
pod okriljem Krščanske kulturne zveze 
iz idealizma in ljubezni do slovenstva. 
Krščansko kulturna zveza ni deležna 
podpore matične domovine, pa je dejan
sko edina organizacija, ki sistematično 
in vztrajno ohranja in goji slovensko 
prosvetno in kulturno življenje. Levičar
ska Prosvetna zveza, ki je deležna vse 
moralne in materialne opore matične 
domovine, razvija na prosvetnem in kul
turnem področju tako neznatno delav
nost, da je ni opaziti. Ko nam je g. Zale
tel razlagal, kaj je slovenska gimnazija, 
smo doumeli njen veliki pomen in bili 
veseli uspehov njenega pevskega zbora, 
ki ga vodi dr. Cigan.

Po končanem predavanju so hvalež
ni poslušalci nagradili predavatelja z 
dolgotrajnim odobravanjem. Nato se mu

je zahvalil predsednik Zedinjene Slove
nije g. Božo Stariha za veliko in po
membno delo s tem, da je imel v nekaj 
tednih med nami blizu 30 predavanj, s 
katerimi nas je seznanil z našo lepo Ko
roško in nam približal njene probleme. 
Izrazil je željo, da bi nas čim preje zo
pet prišel obiskat. Nato se je g. župnik 
Zaletel zahvalil Zedinjeni Sloveniji in 
njenemu predsedniku za organizacijo 
predavanj in vsem, ki so mu kakorkoli 
pri tem pomagali. Posebej se je zahvalil 
p. Cirilu Petelinu in njegovim sestram, 
ki so mu dali ves čas bivanja v Argen
tini gostoljubno streho. Končno je dodal, 
da je dolžan zahvalo še nekomu, ki mu 
je omogočil potovanje po svetu, obisk 
Argentine in vsa ta predavanja. To je 
celibatu. Ko bi tega ne bilo, bi mu naj
brže vsega tega ne bilo mogoče izvesti. 
Poslušalci so ob tej ugotovitvi spontano 
zaploskali in prijetna domačnost večera 
se je še povečala.

Po razgovoru s posameznimi obisko
valci je bil zaključen poslovilni večer g. 
Zaletela, ki je občudovanja vreden mož. 
Saj je imel po drugi svetovni vojni na 
Koroškem, kjer deluje kot dušni pastir, 
več kot 1000 predavanj za koroške Slo
vence. To je vsaj eno predavanje teden
sko. Poleg tega pa je režiral številne 
igre, s katerimi je dosegal velike uspehe. 
Nam pa je že drugič približal lepote 
Koroške in življenje koroških Slovencev. 
Njegov drugi obisk sedaj pa je imel 
poleg tega tudi naravnost blagodejen 
učinek, ko živimo v dobi nemira in raz
dvojenosti ne morda samo mi, ampak 
ves svet, predvsem katoličani. G. župnik 
Zaletel nam je s svojim zrelim mirom, 
idealizmom in požrtvovalnostjo pokazal 
pot: Zaupaj v Boga in delaj za svoj 
narod, da bo obstal in svobodno živel po 
božjih postavah.

■■■■■■■■BUB■■*«■»■■■«■■■■■»■! B B B B B B B B B B B B B B aB B -B B SB B B B B B B B aaB B B B B B B M iB B B aB B I

Msak® s® Sl®veia<el „nasedli“ svet
Dr. Edi Gobec pripravlja novo knjigo

Dr. Edi Gobec, profesor za sociolo
gijo in antropologijo na kentski dr
žavni univerzi v ZDA pripravlja, ka
kor smo že poročali v našem tedniku, 
dokumentarno knjigo (ali več knjig) v 
slovenščini in angleščini o znamenitih 
in uspešnih Slovencih in Slovenkah, ki 
so večali naš ugled v svetu in gradili 
ta svet, ali ga še gradijo, da bi bil 
boljši.

Doslej je zbral že obširno gradivo 
ter je prišel do novih ugotovitev, kako 
smo Slovenci „zasedli“ svet. Med dru
gim je ugotovil tudi naslednje:

Na Aljaski najdemo slovenskega 
pustolovca, pa tudi slovenskega geofi
zika, ki tam raziskuje za vlado Zdru
ženih držav. Na Labradorju je za vso 
Kanado vodil poskusno električno na
peljavo visokofrekvenčnega toka slo
venski znanstvenik, njegov slovenski 
rojak pa je vodil labradorske vzgojne 
televizijske programe. Slovenski geo
log je raziskoval za ameriško vlado 
na Havajskih otokih, na Marshall oto
čju in na Parry Island. Slovenska raz
iskovalka, jezikoslovka in pisateljica je 
preživela osem let med Laponci, južno
ameriškimi Indijanci, polineškimi in 
melaneškimi otočani, Japonci, Korejci, 
Kitajci, prvotnimi Avstraljci, Indijci 
in Arabci in o vsem napisala nele po
ročila za vodilne svetovne liste, ampak 
tudi dolgo vrsto knjig, ki so izšle v 
nemščini, angleščini, francoščini in celo 
v finščini. Slovenska antropologinja 
raziskuie jušno-ameriške Indijance, 
slovenski sociolog pa je več mesecev 
preživel med Eskimi. Slovenska petro- 
grafka je pomagala pri analizah za

izgradnjo St. Lawrence prekopa in 
graditelji Sueškega prekopa so se opi
rali tudi na zapiske slovenskega stro
kovnjaka.

Siamske pragozdove je raziskoval 
slovenski inženir in propadajoče zanzi- 
barske gozdove je rešil slovenski stro
kovnjak. Severnoameriškim pa tudi ju
žnoameriškim Indijancem so Slovenci 
napisali abecedo, slovarje in knjige v 
več indijanskih narečjih, Bolgarom pa 
stenografijo. V argentinskih ekspedi
cijah na Antarktiko in Himalajo, pa 
tudi v argentinskih olimpijskih moštvih 
najdete zavedne kranjske Janeze. Slo
venski rodoljub v Braziliji je načelje- 
val kolonizacijski družbi, ki je zgra
dila nad tritisoč kilometrov cest in 
parcelirala tudi velik del ozemlja, kjer 
stoji današnje velemesto Sou Paulo. 
IM se ulice imenujejo po slovenskih 
rekah Rua Sava, Rua Drava, Rua Sa- 
vinha, itd., kakor se seveda tudi okraji, 
mesteca, parki in ulice v Združenih 
Državah marsikje imenujejo po Slo
vencih ali po raznih slovenskih krajih 
doma. Slovenci so gradili mostove na 
Finskem, prodore in stolpnice v Švici, 
nebotičnike v Ameriki in Palestini, pa
lače na Dunaju in v Washingtonu, že
leznice v Avstriji in Turčiji, pa tudi 
jezove in elektrarne v Afriki in Aziji. 
„Nepremagljivi“ gorski vrh v Argen
tini so prvi preplezali slovenski planin
ci in odtlej je znan pod imenom Campa
nile Esloveno ali Slovenski zvonik.

So se Slovenci uveljavili še kje dru
gje? Morda želite vedeti, kje izven Slo
venije so postali škofi ali generalni vi
karji? Naštejmo samo nekaj držav:

Avstrija, Italija, Madžarska, Egipt, 
Ekvador, Michigan, South Dakota, Min
nesota, Pennsylvania, Palestina in Ki
tajska. Papežev delegat pri UNESCO 
je bil Slovenec, pa tudi organizator ne
davne evropske škofovske konference v 
Churu v Švici je bil slovenski rektor in 
generalni vikar.

Kaj pa Slovenci v politiki? Samo v 
Ameriki imamo poleg bivšega zveznega 
senatorja kar tri zvezne kongresnike, 
državne zakonodajce pa tudi v državah 
Ohio, Pennsylvania, Michigan, Minne
sota, Colorado in Wyoming. Slovenci su 
postali župani številnih mest, med ka
terimi so tudi Cleveland, Indianapolis. 
La Salle, Aspen, Frederick, Ely, Zürich 
in druga. 'Slovenec je eden izmed treh 
komisarjev ameriške civilne službe in 
ima „pod sabo“ nad dva milijona in pol 
ameriških državnih uslužbencev. Sloven
ski šef pisarne ameriškega trgovskega 
ministrstva je vodil ameriško trgovsko 
odposlanstvo v skandinavske države in 
Pakistan, medtem ko je bil avstralski 
Slovenec član podobne avstralske misi
je, ki je obiskala več držav v obeh Ame
rikah. Pa tudi v ameriški vladni znan
stveni fondaciji in v komisiji za atom
sko energijo sta Slovenca postala rav
natelja važnih oddelkov.

Dr. Edi Gobec znova prosi vsakogar, 
ki to more, naj mu pošlje kakršno koli 
primerno gradivo, da bo delo čim popol
nejše. Sodelavci bodo navedeni kot tak' 
na naslovni strani zadevne knjige, če bi 
kdo prispeval in primerno pripravil za 
tisk eno petino ali več celotnega gradiva, 
ki v knjigo spada, a ga morda še dr. 
Edi Gobec nima, bo sprejet kot soavtor. 
Naslove, gradivo in nasvete pošiljajte 
na naslov: Dr. Edi Gobec, Associate 
professor of Sociology and anthropolo
gy, Kent State University, Kent, Ohio 
44240, USA.



Ni še minilo toliko let, da bi bili 
vsi po zabili, kako se je Ljubljana pro
slavila s Smoletovo demisijo ljubljan
ske vlade. Ko je tedaj svoboiSii svet 
zvedel, da je tudi v komunistični dik
taturi mogoča demisija vlade, je brž 
napravil sklep, da je vlada demisijoni- 
rala zato, ker ji je parlament odrekel 
zaupanje — kot je to reden pojav v 
parlamentarizmu zapadnih dežel. In ta
koj je sledil tudi sklep, da se titovska 
zvrst komunizma pomika k politični 
svobodi. Seveda je bila razlaga na
pačna. Smoletova vlada ni demisijoni- 
rala iz strahu pred nezaupnico, ampak 
ravno narobe: z demisijo je hotela vla
da prisiliti ta parlament, da v neki 
konkretni davčni zadevi pristane na 
njeno stališče.

Spor je res rodil precejšnje zani
manje, bil pa je kratek. Oglasil se je 
namreč glavni partijski odbor v Ljub
ljani in posvaril tovariše, naj se javno 
ne prepirajo med seboj. Takoj se je 
vse poleglo. Vlada in parlament sta se 
pobotala, demisijo je vlada umaknila. 
Tovarišu Smoletu so pa to polomijo 
plačali tako, da so ga poslali v Beo
grad in ga tam povišali za finančnega 
ministra federalne vlade. Doslej se tudi 
tam ni odlikoval. Usoda ga pač vodi 
po njegovem imenu.

II.

Nekaj podobnega, pa ne takega, je 
Slovenija doživela letos poleti v sporu 
med predsednikom republiške vlade 
Kavčičem in predsednikom federalne 
vlade Ribičičem. Ribičič je namreč ne
marno ociganil Kavčiča za posojilo pri 
Mednarodni banki, v kolikor je posojilo 
bilo namenjeno za cestno mrežo v Slo
veniji. To je med slovenskimi komu
nisti rodilo tako hudo razburjenje, da 
so se javno znašali nad Ribičičem, cen
tralizmom in federalno vlado v taki 
obliki, ki je jugoslovanska javnost še ni 
navajena. Za svoje zgražanje nad Beo
gradom so porabili vse, kar jim je 
partija mogla dati na razpolago: časo
pisje, radio, televizijo, proteste, reso
lucije, zabavljanje nad vsemi beograj
skimi političnimi grehi, sestanke partij
skih organov, mitinge vseh priveskov, 
kot so Socialistična zveza, sindikati, par
tizani, tudi seje političnih forumov kot 
so občinske skupščine, razna komuni
stična društva in drugo. Ker je v Slo
veniji okoli 70.000 registriranih komu
nistov, ni bilo Kavčiču težko organizi
rati toliko tovarišev, da je vse skupaj 
napravilo vtis hude komunistične raz- 
jezenosti.

Nekateri časopisi v tujini, posebno 
emigrantski, so se pa dali zapeljati in 
so označili protestno gibanje Kavčiča 
in tovarišev kot „val splošnega ogor
čenja“. To je pa močno pretirano. 
Stvarnost je bila drugačna.

Slovenija nima niti 5% prebivalstva 
včlanjenega v partijo.

Imamo s političnega vidika v Slo
veniji dve kasti: partijo s 5% prebi
valstva, ki ima monopol vpliva kamor
koli pogledaš in množico, ki prenaša 
vladajoči vpliv partije, kakor pač more 
in živi mimo njega, kolikor more. Teh
70.000 članov partije je pa le zadosti, 
da narede kravale v javnosti s tako 
ihto, kot da to dela ves narod. Prav to 
se je zgodilo v letošnjem poletju. To
variši so tako rohneli, da so delali 
vtis, kot da je vse na njihovi strani.

V resnici so bili organizirani pro
testi proti Ribičičevi ciganski metodi 
omejeni le na partijo. Nekomunisti 
se jih sploh niso udeleževali. Pazili 
smo, kdo vse se je tiste dni v javnosti 
oglašal. Nismo mogli zaslediti niti ene
ga imena kakega nekomunista. Komu
nisti sami so se pa hvalili, da „ulica ni 
sodelovala“', da „protestnih mitingov 
in protestnih štrajkov" ni bilo, da so 
pri protestnih nastopih govorili le „od
govorni" občani. „Organizirano ogor
čenje" je torej bilo omejeno le na 5% 
rdečo tovarišijo.

Poročanje o ogorčenju splošne javno
sti je bilo netočno pretiravanje. Pač pa 
se je zgodilo nekaj drugega.

Kakor hitro je Kavčič dal znak, naj 
tovariši protestirajo, je s tem sprožil 
tudi za navadne ljudi priložnost, da so 
lahko neorganizirano zabavljali po mili 
volji. Ni jim bilo treba gledati čez 
rame, kdo jih vlada in kdo posluša. To 
je bila zlata prilika za vse Slovence, da 
so svobodno zabavljali; to je bila pri
ložnost, ki so nanjo čakali 25 let. Izra
bili so jo do dna. Seveda so se pri tem 
jezili tudi na Ribičiča. Kdo pa se ne 
bi? Toda v prvi vrsti so kritizirali vse 
razmere, zlasti vse nadloge, ki priha
jajo iz Beograda. Kritizirali so povsod: 
po ulicah, gostilnah, kavarnah, na izle
tih, po vagonih, po trgih, na spreho-

POLETNI DVOBOJ KAVČIČ-RIBIČIČ
S p r e m e n j e n o  o b l i č j e  s l o v e n s k e  j a v n o s t i

dih, le komunističnih protestov se ni 
nihče udeleževal. Tovariši naj sami po 
jedo juho, ki so si jo skuhali, so si 
mislili nekomunistični ljudje in rdečim 
od srca privoščili zadrego in blamažo. 
Komunističnih protestov so se pa ude
leževali le komunisti in tisti, ki morajo, 
žal sta pa to veselje in ta svoboda tra 
jala le par tednov.

Dopisniki beograjskih in zagrebških 
časopisov so spremenjeno obličje slo
venske javnosti hitro raznesli po vsej 
državi in kot po navadi precej preti
ravali. Mirna in pritajena Slovenija 
je bila sedaj nemirna in živahna, čas
nikarji v Beogradu so vsi zagovarjali 
Ribičiča. To je sprožilo par pikrih de 
bat v javnosti, ki so spominjale na 
predvojne čase. Jugoslovanski svet pa 
tvsega tega ni mogel razumeti in se je 
spraševal kako, da so naenkrat taki 
postali Slovenci, ki so bili znani kot 
dotlej vzorni ih diciplinirani tovariši 
in občani.

Vse to ne bo prešlo brez trajnejših 
političnih posledic. Naj odslej režim še 
tako vneto prepoveduje prevroče deba
te v javnosti, ne bo jih mogel več za
treti. V časopisju že, govorice pa poli
cija ne bo mogla več zadušiti. Izginilo 
je mnenje, da so Slovenci nujno po
hlevni in da vse prenašajo.

Vsaka stvar do svoje meje, tako tudi 
slovensko potrpljenje. To je po naši 
misli važnejše kot tisto pisanje o „valu 
ogorčenja"...

Naj dodamo kar' na tem mestu, da 
je bil spor zelo kratek. Kavčičeva vlada 
je 31. julija stresla svojo jezo v dolgi 
izjavi in zahtevala nič manj, kot da 
Ribičičeva vlada svoj sklep prekliče. 
Ribičič je pa že naslednji dan izjavil, 
1. avgusta, da njegova vlada ne bo ni
česar preklicala. Vsak, ki malo pozna 
ravnotežje političnih sil v Jugoslaviji, 
je takoj razumel, da slovenski komu
nisti ne bodo dosegli ničesar. Res je 
Ribičič le partijska trobenta, toda s 
celotnim komunističnim zaledjem v Be
ogradu je le močnejši kot vsi slovenski 
komunisti. To bi Kavčič in tovariši mo
rali upoštevati in ne še naprej slepiti 
slovenske javnosti.

III.

Radi političnih posledic, ki jih bo 
imel spor za razvoj v Sloveniji, je tre
ba, da si ga točno ogledamo.

Federalna vlada je dobila od Med
narodne Banke doslej 3 posojila v skup
nem znesku 75 milijonov dol. Prvi dve 
v znesku 45 milijonov sta že izčrpani 
Tretje v znesku 30 milijonov je sedaj 
na vrsti. Kavčič trdi, da mu je Beograd 
dal izjavo, da bo Slovenija vanj vključe
na. Ljubljana je mislila, da je stvar v 
redu, tem bolj, ker je že izdelala in 
pripravila dokumentacijo Za Mednarodno 
Banko, ki je tudi bila o tem informi
rana. Pa se je pripetilo, da je „nekdo" 
na seji federalne vlade dne 16. in 17. 
julija dosegel, da je ljubljanski delež 
pri tem posojilu šel rakom žvižgat. Lju
bljanska udeležba je bila črtana iz spi
sa za Mednarodno Banko. Morda bo 
ljubljanska prošnja prišla na vrsto pri 
četrtem posojilu Mednarodne Banke. Fi
nančni minister Smole je izjavil, da se 
o tem posojilu šele začenjajo dolgi stro
kovni razgovori. Tako se lahko zgodi, da 
bo denar Mednarodne banke pritekel v 
Ljubljano šele leta 1970—71 ali še po
zneje. Takrat bo slovenska cestna mre
ža obstojala le še iz kotanj, lukenj, 
ruševin. Pogajanja o tem propadlem po
sojilu so se vlekla par let. Poročila 
niso jasna, zdi se pa, da je bistvo po
gajanj sledeče:

Mednarodna Banka daje posojila le 
jugoslovanski federalni vladi, ne pa mor
da republiškim vladam. Po jugoslovan
skih zakonih pa grade ceste republike. 
Zato federalna vlada sklepa z republi
škimi dogovore o investicijah. Federalna 
vlada mora tedaj paziti, da sklene z 
Mednarodno Banko le take pogodbe, ki 
so krite s pogodbami med njo in republi
kami. Važnejša jfe pogodba ined federa
cijo in Mednarodno Banko, kajti ta po
godba daje denar in okvir za pogodbe 
med federacijo in republikami.

Ribičič je imej na razpolago 30 mi
lijonov. Zahtevki republik so presegali 
ta  znesek. Začelo se je intrigiranje in 
konec je bil, da je bila ljubljanska kvo
ta brisana v korist drugih interesentov.

Ako bi Ribičič imel smisel za pošte
no poslovnost, bi bil najprej ugotovil 
znesek, ki ga bo dobil od Mednarodne 
Banke, potem pa v okviru tega zne

ska delil denar republikam. Sporazum 
o delitvi posojila naj bi dobila v roke 
komisija, ki bi v njej bile zastopane 
tudi republike, ki jim je posojilo name
njeno. Tako bi bilo izključeno izigrava
nje.

Napake je delal tudi Kavčič. Moral 
bi poznati ciganske metode, ki vladajo 
V federalni birokraciji. Kakor hitro je 
imel „zagotovljeno" kvoto, bi moral ime
ti v Beogradu zaupnika, ki bi noč in 
dan pazil, da kdo ne bo odjedel ljubljan
ske kvote. Zaupnika pa ni imel, zane
sel se je na dano besedo in z njo vred 
je propadel. Potem šele, ko je bitko iz
gubil, je začel po toči zvoniti in zato 
dobil po prstih.

rv.
Pomnimo pa: naj jugoslovanski ko

munisti še tako rogovilijo z družbeno 
in gospodarsko reformo, ostanejo pa le 
zvesti načelu, da partija odloča o vsem. 
Pod partijo pa ne smemo razumeti po
sameznih tovarišev. Pod tem izrazom so 
mišljeni partijski organi, na prvem me
stu federalni, potem republiški, potem 
občinski. Ti odločajo posebno tedaj ka
dar se tovariši prepirajo med seboj.

Rdeči ministri in poslanci so sicer 
mogočni tovariši, toda podrejati se mo
rajo sklepom partijskih organov; brez 
njih ne smejo ničesar, pa naj bodo še 
tako „visoko" postavljeni ali Še tako za
služni za partijo, če So kake izjeme, tu
di o teh odločajo organi in ne posame
zniki.

V tem pogledu je pred leti grešil 
Smole s svojo demisijo. Jo je uprizoril 
kar na svojo roko. Zato ga je pa ljub
ljanski glavni odbor postavil na hladno. 
Sedaj je isto napako naredil Kavčič. 
Ko je videl kaj mu je skuhal Ribičič, sè 
je zaletel vanj kar sam in naravnost. 
Ob strani je pustil vse partijske organe, 
vso hierarhijo od Popitovega ljubljan
skega glavnega odbora ZKS do Titovega 
izvršnega biroja predsedstva ZKJ. Mož 
bi si moral najprej zagotoviti pomoč re
publiškega sveta ZKS, potem zvezinega 
glavnega odbora in- nazadnje še Titovo, 
To so formalnosti, bi človek mislil, Ti
to je pa mislil drugače.

Za 7. avgust je dal sklicati sejo iz
vršnega biroja na Brionih in k tej seji 
povabil tudi predsednike republiških 
vlad in republiških glavnih odborov par
tije. Bila sta tam torej tudi Kavčič 
in Popit. Pri seji so govorili o „sloven
skem ogorčenju" in sklenili,tole: „Nara
vi odnosov, ki jih razvijamo, ustreza 
svobodno izražanje različnih in tudi na
sprotujočih si interesov, ki objektivno 
obstojajo v naši družbi...  Zato je tudi 
posebnega pomena način demokratične
ga izglajevanja razlik in nasprotij v in
teresih... Izvršni odbor smatra, da so 
oblike in metode, ki so po njih segli v 
SR Sloveniji ob sklepu zveznega izvr
šnega sveta (t. j. federalne vlade) o fi
nanciranju cest, nesprejemljive."

To je treba pojasniti. „Izvršni biro", 
kot ga uradno imenujejo, nima naloge, 
da bi presojal spore med komunisti. On 
le ugotavlja ali je bila taktika komuni
stov v gotovem delu pravilna ali ne. 
V našem slučaju je taktiko Kavčičeve 
skupine gladko obsodil in s tem podprl 
moralno-politično tisto stališče, ki ga je 
zavzemal Ribičič v svoji izjavi od 1. av
gusta. S tem je Kavčič izgubil bitko 
pred partijskimi organi, če bi bil po
stopal tako, kot zahteva partijska tra 
dicija, bi spor verjetno potekal druga
če. Je torej sam kriv, da jo je dobil po 
prstih.

Seveda je izvršni biro v želji, da po
kaže svojo objektivnost, udaril tudi po j 
nesposobnosti, zanikmosti in površnosti 
javnih uprav na vseh legah. Tudi fede
ralne administracije ni izpustil. Takole 
jo udari za ušesa: „Izvršni biro poudar
ja, da je treba na podlagi načelnih sta
lišč opredeliti delo in pristojnost vseh 
organov federacije in njihov odnos do 
organov v republikah. Interesom vseh 
naših narodov ustrezajo sposobni in u- 
činkoviti organi federacije, ki suvereno 
odločajo v okviru svoje pristojnosti. Tre
ba je opravljati vse ostanke stare prak
se v delovanju zveznih organov, zlasti ti
stih, ki delajo na področju gospodar
skih odnosov in gospodarske politike. 
Težave in odgovorne naloge je mogoče 
izvrševati samo ob popolni angažirano
sti Zveze Komunistov. Izvršni biro je 
prepričan, da bodo sporna vprašanja, ki 
nastajajo v zvezi z nadaljnim financira
njem gradbe cest, prišla v razpravo in 
dobila uspešno rešitev pristojnih zveznih

organov na podlagi dogovorov z repu
blikami. „Interesom narodov ustrezajo 
sposobni in učinkoviti organi federacije." 
To poslednjo puščico je Tito naperil 
tudi na glavni organ federacije, na Ri
bičičevo vlado, čeprav ali pa prav zato, 
ker je po besedah povedano splošno 
stališče glede vseh federalnih birokra
tov, ki so v Titovih očeh nesposobni in 
neučinkoviti.

Titova puščica je več kot na svo
jem mestu. V federalni birokraciji se je 
tekom let nabralo obilo nesposobnih a- 
paratčikov, ki pasejo lenobo in skrbe za 
interese republik, ki so jih poslale v 
Beograd, nič pa jim niso mar interesi fe
deracije. Tak razvoj federalne uprave 
je omogočilo načelo „kadrovskih klju
čev", ki pravi, da ima vsaka republika 
pravico, da delegira določeno število u- 
radnikov v federalne urade. To načelo 
je imelo po sebi kar dober namen. Pre
prečilo naj bi, da bi se v federaciji ne 
nabrali sami protežirani otroci in so
rodniki rdečih beograjskih veljakov. Pa 
so si ti, iz republik delegirani uradniki, 
v federalni administraciji enostavno pri
svojili nalogo, da varjejo interese svo
jih republik, čeprav so uradniki federa
cije. Kaj takega mora zrušiti vsako 
ravnopravnost in voditi do škandalov. 
Teh ne manjka. Mislimo, da je prav 
federalna uprava tista, ki v Jugoslaviji 
najbolj ubija smisel za federalno idejo.

Tako je torej izvršni biro partijsko- 
politično podprl stališče tovariša Ribiči
ča, odpovedal pa podporo Kavčičevim 
načrtom 0 gradnji cestne mreže v Slo
veniji. Kavčičev načrt je dočakal svojo 
smrtno uro dne 7. avgusta pri seji iz
vršnega biroja predsedstva ZKJ. Mrliča 
je treba pokopati. Tudi to se je zgodilo.

V.

13. avgusta je Ribičičeva vlada, pri 
seji, ki ji je prisostvoval tudi Kavčič, 
znova obravnavala zadevo posojila Med
narodne Banke za cèste. Sprejeli so vsi, 
torej tudi Kavčič, dolgo poročilo o zgo
dovini in rabi posojila. To se nekaj raz
likuje od Kavčičevega poročila z dne 31. 
julija. Razlike v podatkih niso velike, 
tolmačenje zgodovine pogajanj pa je pre
cej drugačno kot Kavčičevo. To se ra
zume. Vsak berač svojo malho hvali. To 
poročilo pa nič ne menja izjave tovariša 
Ribičiča od 1. avgusta, da namreč fede
ralna vlada svojega sklepa ne bo menja- !

la. S tem je bil Kavčičev načrt tudi v 
upravnem postopku pokopan.

Uradno poročilo o tej seji ne govori 
liič o debatah. Ribičič je pa poslal pod
predsednika Grličkova k tiskovni kon
ferenci, da tam brani stališče federal
ne vlade. Grličkov na tej konferenci, 
ki je sledila seji vlade, ni povedal nič 
novega. Rekel je lè> da bo federacija 
tudi v bodoče skrbela za financiranje 
ceste Šentilj—Nova Gorica in da bo po
sojilo za to prišlo na vrsto pri prihod
njem posojilu Mednarodne banke. Po
sojilo je pričakovati za konec 1. 1970 
ali vsaj v letu 1971. Finančni minister 
Smole je takoj dodal, da se za to poso
jilo „šele začenjajo dokaj dolgi stro
kovni razgovori." Ni omenil kdo Se bo 
strokovno razgovarjal s kom. Kavčič 
sam se ni oglasil. Napovedano je pa bilo, 
da ne bo molčal.

VI.

Tako je potekal „val ogorčenosti“ 
radi financiranja slovenske cestrte mre
že. Začel se je v drugi polovici julija, 
kot slana ga je poparila izjava tovariša 
Ribičiča 1. avgusta, čisto zamoril ga je 
izvršni biro Titov 7. avgusta, uradno 
pokopala pa seja Ribičičeve vlade 13. 
avgusta. Osmino so pa menda Kavčič in 
tovariši obhajali začetkom septembra.

Kavčičeva vlada v Ljubljani je nam
reč 16. avgusta, torej točno en me
sec po seji federalne vlade, ki je tako 
ociganila Slovenijo, objavila Uradno po
ročilo o financiranju ceste Šentilj—No
va GOrica. Poročilo pravi:

1. Financiranje odseka Vrhnika—Po
stojna je zagotovljena. Pripravljalna 
dela za modernizacijo se nadaljujejo, 
gradbena dela se bodo začela pomladi 
1970 in bodo končana 1. 1972.

2. Za odseka Hoče—Levec ift Po
stojna—Razdrto je izdelana zahtevna e- 
konomska in tehnična dokumentacija s 
čemur so izpolnjeni pogoji za prihod
nje najemanje posojila pri Mednarodni 
banki, če bo Mednarodna banka odobrila 
posojilo 1. 197Ö, se bodo dela lahko za
čela 1. 1971 in bodo končana v treh 
letih, to je 1. 1974. Ako bi Mednarodna 
Banka posojilo odobrila kaj prej, !’(*’ se 
roki za toliko premaknili bliže k letu 
1970.

Pomnimo pe še: vse to So vedeli v 
Beogradu že sredi julija. Lahko bi tedaj 
vedeli vse tudi v Ljubljani, če né bi dre
mali na aktih. Dremal pa je zlasti tudi 
tovariš Kardelj. Bil je navzoč pri Seji 
izvršnega biroja 7. avgusta in molčal. 
Ni zastonj patentirani varuh Slovenskih 
interesov v Beogradu, obenem pa tudi 
živa nesreča slovenskega naroda.

I. A.

Da ne gre v pozabo
Milijoni žrtev marksizma

Londonski „Daily Telegraph" je v 
svoji izdaji 29. 8. pod gornjim naslo
vom objavil pismo izdajatelja „East- 
West Digest" D. G. Stewart Smitha,

v katerem piše o „številu pobitih ljudi 
vsled vzpostavitve marksističho-lenini- 
stične ideologije":

V ZSSR: Revolucija in državljansko vojna .............  1,500.000
Smrti med mestnim prebivalstvom vsled
državljanske vojne in lakote .........................  13,000.000
Likvidacija „razrednih sovražnikov" in na
rodnih manjšin .................................................. 3,000.000
Lakota vsled petletke ....................................  7,000.000
Komunistične „čistke" ............................    1,500.000
Smrti v koncentracijskih taboriščih .............  19,000.000

Skupaj . . . . . .  45,000.000

V Evropi: Revolucije in invazije ...................   500.00Ò
Likvidacije „razrednih sovražnikov" . . . . . .  2,000.000
Komunistične „čistke" ..................................  1,000.000
Smrti v koncentracijskih taboriščih ..............  lOO.OOÖ

Skupaj .......... 3,600.000

V Aziji: Kitajska državljanska vojna (1927/1946).. 20,000.000
Likvidacija „razrednih sovražnikov" .............. 9,500.000
Lakota na Kitajskem Vsled „velikega skoka
naprej" ..................................    13,000.000
Koncentracijska taborišča na Kitajskem ___ 2,000.000
Smrti v Tibetu, invazija in revolucija . . . .  200.000
Korejska vojna ................................................ 1,500.000

Skupaj .......... 26,200.000

Vseh smrti v celoti ........................................  94,800.000

Gornje število pa se zdi prenizko, 
ker je po še drugih podatkih sodeč 
komunizem od svojega vzpona na oblast

v ZSSR povzročil po vsem svetu nad 
120,000.000 nasilnih smrti, zaključuje 
pismo Stewarta Smitha.

Pa poreče kdo: t i  imaš vero in jaz 
imam delo. Pokaži m i svojo vero brez 
del in jaz ti  iz svojih del pokažem 
vero. T i veruješ, da je Bog? Prav 
delaš; tudi hudi duhovi verujejo, pa 
trepečejo (Jak it, 18-19).

Spomnimo se na te besede sv. pi
sma ob dobrodelnem mesecu!

Zakaj brez usmiljenja bo 
kdor ne skazuje usmiljenja; usmilje
n je pa slavi zmago nad sodbo (Jak 
2, 13).

Dobrodelni mesec je  najlepša pri
ložnost za škazovarije usmiljenja.



Jugoslovansha ekonomska emigracija
Ta narod je v stiski. O njej govori ne le število marveč predvsem 

struktura naše sedanje ekonomske emigracije; o njej govori tudi vsem 
nam znana in neštetokrat ponavljana grožnja „Ste bom pa izselil!“ 
Tako je, kakor da obstaja doma le, kdor za kaj drugega ni sposoben. 
In ko v človeka dan na dan udarja jezljiva nespretnost, grožnja z 
izselitvijo in mir apatije, se mu zazdi, da imamo samo še tri možnosti: 
ali bomo popadli drug drugega za goltanec, ali se bomo razšli na vse 
strani, ali pa bomo sklonjenih glav obstali na mestu in si ne borno 
več upali drug drugemu gledati v oči. (Problemi)

Strah pred razvrednotenjem dinarja

O problemu jugoslovanske ekonom
ske emigracije, se pravi o begu naj
boljše delovne sile iz komunistične Ju
goslavije V tujino, predvsem v gospo
darsko- p rpc vit a j oče zahodnoevropske 
države,, se . .bavijo ne samo komunistični 
oblastniki ; doma,, temveč tudi mnoge 
zahodnoevropske gospodarske in druge 
ustappve, predvsem številni instituti, ki 
proučujejo gibanje delovne sile po sve
tu sploh, posebej pa še tiste izza želez
ne zavese.

Iz izsledkov proučevanj tega pro
blema'1 strokovnjaki ugotavljajo, da se 
je iž' srednjeevropskih držav, ki se da
nes 'nahajajo pod komunističnimi reži
mi in med katere spada tudi Jugosla
vija,” v'dobi med obema svetovnima voj
nama beg delovne sile v tujino skoraj 
popolnoma ustavil ; odn. je bil tako ne
znaten, da ni vplival i na . pozitiven raz
voj njihovega gospodarstva, ne v za
sebnem-. ne,.v. državnem sektorju.

Položaj se je popolnoma spremenil 
po nastopu komunističnih režimov v 
teli državah ter se je povsod, kjer je 
bilo mogoče ljudem kakor koli že napra
viti skok v svobodo na Zahod, komuni
stično gospodarstvo znašlo pred dejstvom 
pomanjkanje delovne sile, zlasti strokov
nih moči. Zato so komunisti meje tesno 
zaprli.

Toda ' kljub vsem ukrepom gospo
darstvo v komunističnih državah ne 
proevita, kakor na svobodnem Zahodu. 
Kljub številnim gospodarskim refor
mam ostaja vedno več delovne sile 
brezposelne. Jugoslovanski komunistični 
režim je ta svoj problem brezposelnosti 
že pred nekaj leti začel reševati tako, 
da je odprl vrata na stežaj jugoslovan
ski delovni sili na Zahod, seveda z ra
čunanjem na, nasledni dotok deviz v 
državo.

Jugoslovanski komunisti izvoz de
lovne sile iz svoje države opravičujejo 
z znano frazo o „vključevanju v med
narodno delitev dela“, nočelo, ki naj 
bi po Marksu veljalo samo za skupnost 
komunističnih držav, se pravi sovjet
skega komunističnega tabora, pa so ga 
jugoslovanski komunisti vsled koristno
sti zahodnih deviz raztegnili tudi na 
Zahodne Evrope.

Po zadnjih podatkih je v Zahodni 
Nemčiji na delu iz komunistične Jugo
slavije 226.300 ljudi, ki so odšli iz do
movine pod nadzostvom komunističnih 
delavskih uradov ter ok. 60.000 delav
cev, ki so odšli tja  na svoje tveganje, 
brez posredništva jugoslovanskih o- 
blastnikov.

V Avstriji je jugoslovanskih delav
cev 50.000, v Franciji 80.000, v Švici, 
Belgiji-, (Nizozemski in drugje nadaljnih 
nekaj desettisočev. ,

Lansko leto (1968) je ta delovna 
sila uvozila v Jugoslavijo 170,000.000 
dolarjev tujih valut, za letos (1969) pa 
v Zveznem uradu za gospodarko plani
ranje' v Beogradu pričakujejo, da se bo 
ta  vsota dvignila na 200,000.000 dol.

Titovi zaupniki so nedavno izvedli 
med 'jugoslovanskim delavstvom v Za

hodni Evropi tajno anketo, s katero je 
hotel Titov režim strokovno ugotoviti, 
kaj delavci sami pravijo o svojem od
hodu na delo v tujino. Rezultat ankete 
je bil naslednji:

Na vprašanje, kateri so njihovf te
meljni razlogi za odhod v tujino, so 
anketiranci odgovorili :

Slab zaslužek v domovini . . .  63.2%
Bil sem brezposeln ...................  22.9%
Imel sem premalo zemlje . . . .  8.9%
Hočem kupiti avto, tovornjak,

stroje itd..............................  5,0%
Ugotovili so tudi, da jugoslovanski 

delavec zasluži v tujini približno pet do 
šestkrat več, kakor bi zaslužil doma. 
Nad 60 odstotkov jih dela v industriji, 
večinoma v kovinarski in elektronski,
25 odstotkov pa v gostinstvu. Velik od
stotek jugoslovanskih delavcev se včla
ni tudi v delavske sindikate v državi, 
kjer so na delu ter je npr. na švedskem 
90% jugoslovanskih delavcev včlanje
nih v tamkašnje sindikate.

Jugoslovanska delovna sila v tujini 
spada v starostno dobo med 25 in 45 
let. Ta starostni razmah jugoslovan
skega delavstva v tujini je najožji v 
Avstriji, kjer so v večini stari med 30 
in 35 let. Na Dunaju jih je 9000, v 
Spodnji Avstriji 8.000, v Zgornji Av
striji 7.500, na Tirolskem in v Vorarl
bergu po 6000, na Štajerskem 5.500, v 
Salzburgu 4.500, na Koroškem 3.000 in 
v Burgenlandu 500. Od vseh jugoslo
vanskih delavcev v Avstriji je samo 
10% Slovencev, nad polovica jih je iz 
Bosne in Hercegovine, 20% je Hrvatov, 
15% je iz Srbije in 5-% iz Makedonije.

Takoimenovana intelektualna emi
gracija, kakor doma imenujejo izobra
žence, ki odhaja na delo v tujino, je 
tudi številna. Izobraženci odhajajo v 
tujino na delo brez posredništva komu
nističnih delavskih kontrolnih uradov 
ter zato nad njimi komunistične oblasti 
nimajo takega pregleda niti ne take 
kontrole, kakor nad ročnimi delavci. 
Zaposlitev v svoji stroki vedno dobijo 
zdravniki, nikakor pa ne profesorji in 
profesorice, ki se zaposlijo večinoma 
kot domdči učitelji ali pa kot pomožno 
učno osebje na manjvrednih institutih. 
Arhitekti v glavnem delajo kot tehnični 
risarji.

Skoro vsi, ki odhajajo na delo v tu 
jino, vračajo komunistične članske iz
kaznice s enostavno izjavo: „Veste, grem 
na delo v inozemstvo!“ Ker je politika 
jugoslovanske komunistične partije: iz
voz delovne sile v tujino, da bi tako re
šila vprašanje brezposelnosti v socia
listični državi, kjer je po Marksovem 
ne bi —- ne smelo, temveč ne moglo 
biti (povrhu je tu še slavno samou
pravljanje, ki naj bi bilo višek gospo
darjenja), na partijskih odborih spre
jemajo vračanje brez protestov na zna
nje, ker poleg tega tudi dobro vedo, 
da v Zahodni Evropi nikomur, tudi še 
tako pridnemu jugoslovanskemu delàv- 
cu, komunistična članska izkaznica ne 
dela časti.

----------------- --------- r------- p— .ris s a i .

Jugoslovanske komuniste je sedanje 
stanje pomanjkanja gotovine začelo res
no skrbeti. Se vdajajo upanju, da bodo 
z debatami prišli na način, kako je tre
ba krizo reševati. Pa se motijo, kot so se 
še zmeraj motili ob podobnih krizah, ki 
so jih doživeli. Prišli bodo dpevi, ko jih 
bodo razjezene „ljudske množice“ prisi
lile, da bodo morali na široko odpreti 
blagajne Narodne banke in zaplavati v 
inflacijo, ki vodi v razvrednotenje di
narja.

Jugoslovani imajo o komunističnih 
razvrednotenjih že dosti skušnje, saj je 
dolar po vojni stal 59 dinarjev pa nato 
300, potem 750, nato pa sedanjih 
1,250. Ker ne verjamejo, da bi režim 
mogel sedanjo krizo premagati drugače 
kot z razvrednotenjem, se vsakdo skuša 
že sedaj zavarovati pred posledicami na 
tradicionalen način, treba je delati čim 
več dolgov in ničesar plačevati. Tako 
prevalimo vse posledice inflacije in raz
vrednotenja na upnike, tako bi rekla 
površna doslednost, V resnici ni tako. 
Inflacija ne razvrednoti samo dinarja, 
dvigne tudi vse cene. Kar dolžnik profi
tira pri tem, da vrača dolgove z manj 
vrednim denarjem, toliko, ako še ne več, 
pa zgubi, ker mora plačevati na celi 
črti višje cene. Pa vse to so znane stvari.

Kakšnp je dejansko stanje v Jugo
slaviji ?

Jugoslovanska podjetja so dolžna 
okroglo 13.5 bilijonov dinarjev, dočim 
terjajo le 10 bilijonov dinarjev. To se 
pravi, rabijo še dobre tri bilijone dinar
jev, da bi mogla poravnati svoje denar- 
obveze. Teh ne morejo od nikoder do
biti, kajti jugoslovanske banke so tako 
ali tako na robu nelikvidnosti in bi pri 
zdravem gospodarstvu sploh morale u- 
staviti vsako dajanje posojil, dokler se 
stanje v deželi ne popravi na vsej črti. 
Med tem je pa pritisk delavstva zmeraj 
hujši in režim bo moral, kot rečeno, 
odpreti blagajne Narodne banke. Pa to 
še ni vse.

Preko vse dovoljene meje se niso 
samo zadolžila vsa gospodarska podje
tja, podobno so postopale tudi javne u- 
prave, federalne, republiške in občinske. 
Kjer so mogle stakniti kaj kapitala, so 
ga takoj spravile v svoje roke. praviloma 
s političnim pritiskom, še celo tista ne 
ravno povsod dobro zapisana „bilanca 
federacije“ je morala priznati, da se je 
obvezala na investicije, ki za več kot 
bilijon novih dinarjev presegajo zneske, 
ki jih bo federacija dobila za kritje stro
škov iz davčnih in podobnih virov. Tako 
so tudi mnoge javne uprave na robu 
bankrota.

Posebno nevaren vir za inflacijo so 
politična podjetja, ki jih je morda 75%. 
So to podjetja, ki jih je s silo ustvarila 
komunistična partijska politika, da bi 
ugodila ali svojim teoretičnim gospodar
skim načrtom ali pa pritisku mnogo
številnih rdečih podeželskih mogotcev. 
Ta podjetja bi morala iti že davno v li
kvidacijo, pa jih režim drži pri živ
ljenju, ker je v njih zaposlenih preveč 
stebrov in stebričkov sedanje diktature. 
Vsa ta podjetja delajo z izgubami. Vsa
koletne izgube „pokrivajo“ tako, dà' se 
sproti na novo zadolžujejo za nove na
stale izgube. Cenijo, da je takih izgub 
okoli 3.2 bilijona novih dinarjev.

K inflaciji pristavljajo svoj lonček 
tudi zdrava podjetja. Ko vidijo, kako 
drvi gospodarski voz navzdol, se skušajo 
zadolževati in posojila vtikajo v obratni

in investicijski kapital v tihem upanju, 
da bodo posojila vračala pozneje z manj 
vrednim dinarjem. Težko je oceniti, ko
liko kapitala je na ta  način odtegnjeno 
iz rednega denarnega prometa. Strokov
njaki mislijo, da se vsota utegne dvigniti 
na 6—7 bilijonov novih dinarjev.

V gospodarskem življenju ni nobeno 
vprašanje tako težko, da ne bi našlo pri
mernega odgovora. Tudi za jugoslovan
ske denarne težave se da dobiti odgovor. 
Tragično je le to, da režim ni več poli

tično dosti močen, da bi predpisal tabo 
takih „zdravil“, ki bi bila vsem 
zoprna, od delavcev do tovarišev na naj
višjih mestih.

Režim se tudi tega zaveda, vsaj ta
krat, kadar se mu posveti v glavi. Ta
krat poziva k disciplini, spoštovanju na
čela svetosti pogodb, k skromnemu živ
ljenju itd. Pa so nosilci režima postali 
najbolj nazorni zgledi, da iz te moke ne 
bo kruha. Kako naj delavci in kmetje 
stradajo in varčujejo, dočim se tovari
šem godi, kot da bi se deželi ne pri
pravljala nobena gospodarska huda ura.

Križev pot do podatkov
Grozljiva resnica se razkriva

Mariborska študentovska zveza, par
tijska študentovska organizacija, iz
daja v Mariboru svoje glasilo „Kate
dra“. V zvezi z nedavnimi splošnimi de
batami o gospodarskem izkoriščanju 
Slovenije ob priliki ukinitve mednarod
nega posojila za graditev nove ceste 
v tej republiki, je zveza izdala posebno 
izdajo svojega lista in jo je posvetila v 
celoti problemom odnosa Slovenije "in 
slovenskega naroda do ostalih jugoslo
vanskih republik in narodov.

Na tem mestu ponatiskujemo iz 'Ka
tedre članek pod gornjim naslovom, ki 
ne potrebuje komentarja:

„V tej številki smo hoteli čisto eno
stavno natisniti podatke o tem, koliko 
SR Slovenija prispeva od prispevkov, 
davkov, taks, obresti itd., itd. v zvezni 
proračun in v zvezne sklade v letu 1568.

Začeli smo po čisto normalni poti. 
Najprej: Zavod za statistiko Maribor. 
Strnjenih podatkov niso imeli, zato pa so 
skupno z nami pregledali in skušali 
razbrati željene podatke iz Statističnega 
biljtena, ki ga izdaja centrala Službe 
družbenega knjigovodstva v Ljubljani. 
Vse, kar je iz omenjena biljtena bilo 
mogoče razbrati, je bilo med drugim 
tole (podatki so v tisočih din):

V letu 1968 je Slovenija od bruto 
vplačil 4.077.783 od osebnih dohodkov 
(prispevki iz osebnih dohodkov) odvedla 
v zvezni proračun 1,847.062 dinarjev, v 
republiškega 484.751 v občinske prora
čune je šlo 607.062, prenosi v sklade pa 
so znašali 1,138.427.

Od davkov je od skupno 1,644.373 ro
malo v zvezni proračun 972.358 din, v 
republiškega 212.250, v občinske 216.489, 
v sklade pa 243.274.

Od carin je od skupno 907.613 zvezni 
proračun pobral 479.184, ostalo je bilo 
preneseno v sklade.

Tukaj pa se je naša vednost tudi 
dokončno ustavila. 'Nikjer ni bilo mogo
če ugotoviti, kako je s sredstvi, ki se 
stekajo v sklade na vseh nivojih. Ko
liko gre torej iz tiste zadnje številke v 
sklade federacije. Napotili smo se v Slu
žbo družbenega knjigovodstva, kjer so 
nam sicer prijazno skušali pomagati, pa 
pri najboljši volji tudi s pomočjo zvez
nega statističnega biljtena ni bilo mo
goče priti stvari vsaj približno do dna. 
Potrebne bi bile verjetno dolge študije, 
pa še tedaj bi bilo težko točno povedati 
številke. "I

Dalje: Vprašali smo oddelek za pro
račun pri občinski skupščini. Ne, tukaj 
nimamo, vprašajte tam. Tovarišica je 
na dopustu. Tovariša ni. Se nihče ne 
javi. 'Prav pa vprašajte tam, kjer za
gotovo morajo vedeti, kaj se dogaja s 
slovenskim denarjem. Republiški sekre
tariat za finance. Ne, tukaj ne moréte 
dobiti, pokličite tovarišico tointo. Ne, 
tudi tukaj ne, pokličite tovariša tegain- 
tega. Ne, teh podatkov nimamo, vpra
šajte, vprašajte sem, vprašajte tja. Gro
zljiva resnica se razkriva. Saj v tej de
želi nihče ne ve, kaj se dogaja z našim 
denarjem. Ali pač. Poslednja možnost. 
Glavna centrala Službe družbenega knji
govodstva. Zopet ista telefoniada, na 
koncu nasvet: Pokličite tovariša X, 
predstojnika oddelka za statistiko pri 
SDK. Tovariš X, tukaj uredništvo štu
dentskega lista Katedra iz Maribora. 
Zanima nas, koliko je SRS od bruto 
vplačil odvedla neposredno ali posredno: 
I. v zvezni proračun, 2. v zvezne sklade. 
Odgovor je bil strpen in pojasnjujoč. 
Zadnji udarec. Teh podatkov seveda ne 
morete dobiti po telefonu. Jaz se natan
čno držim službenih navodil. Služba je 
služba. Vi ste študent, kajne. Ko boste 
prišli v službo, boste že videli, kako 
gredo te stvari, še enkrat torej, teh 
podatkov po telefonu nikakor ne morete 
dobiti. Svetoval vam bom, kako lahko 
do njih pridete. Pošljite pismo z obraz
ložitvijo, kaj in zakaj želite; to pismo 
bo dobil glavni direktor, ki ga bo pre
bral in odločil. Pismo bo odstopil meni, 
in če bo treba, bom te podatke «Tal. 
Po telefonu pa nikakor. To je službena 
tajna. iPodatke lahko damo le morda 
predsedniku skupščine ali predsedniku 
izvršnega sveta, te poznamo že po glasu. 
Če kaj nujno potrebujejo. Tako. Res 
vam predlagam takšno pot. Ne, nima 
smisla klicati glavnega direktorja, ker 
je zaman.

Tako torej. Podatki o tem. koliko SR 
Slovenija prispeva v zvezni proračun in 
sklade, so službena tajna. Nihče tega ne 
more in ne sme izvedeti. Slovenski člo
vek ne sme vedeti, kaj in kako se raz
polaga z njegovm denarjem. Tega res 
nismo v svoji nezreli naivnosti pričako
vali. Revčki smo imeli še vedno polna 
srca in usta načel o demokraciji, samo
upravljanju, javnosti dela. Kaže, da jih 
bomo morali znova premisliti.“

ZBORNIK SVOBODNE SLOVENIJE ZA LETO 1969
bo obsegal nad 300 strani in poleg ilustacij k posameznim člankom tudi dve 

prilogi’: umetniško in planinsko.
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Kmetije umirajo s limeti
Trije sosedje pri sv. Primožu na Po

horju imajo 156 ha posestev, a nobenega
naslednika.

Obiskal jih je ljubljanski novinar in 
takole zapisal .svoja opazovanja in raz- 
razgovore:

Kmetije okrog sv. Primoža niso 
majhne, a kljub temu so revne. Umi
rajo z ljudmi, ki živijo na njih. Ne le 
gospodarska poslopja, v katerih ni več 
živine, in : hiše, ki jih nihče ne poprav
lja tudi nekdanja obdelana polja se 
spreminjajo v divjino.

Kaj storiti, da cele kmetije — 60, 
50 in 46 ha in vsaka ima okrog 10 hek
tarov kmetijskih zemljišč — ne bi pro
padle? ,

Gospodarji obupno zmigujejo z ra
meni, kadar jih povprašate o tem. ^Po
skusili so vse, kar so se le spomnili, 
pa si niso mogli pomagati. Ostali so 
sami..

Oglejmo si jih. Začnimo po starosti 
gospodarjev.

Mladi odhajajo

Alojz Perus je star 78 let. Njegova 
žena je sicer nekoliko mlajša, a tako 
bolehna, da ne zmore niti toliko kot

on. Vzlic temu še redita dve kravi. A 
kaj je to v primerjavi z nekdanjimi 
časi, ko je kmetijstvo in vse gospodar
stvo bilo veliko bolj zaostalo kot zdaj ; ! 
V hlevu je prostora za 15 glav živine. 
Če je ne bi redili toliko, ne bi zgradili 
tako velikega hleva. Hlev je najboljša 
priča minulih časov. Seveda so si ved
no pomagali tudi z dohodki iz gozda, 
a kruh je dajala zemlja. „Saj bi tudi 
zdaj,“ pravi stari gospodar, ki mu je 
zelo hudo, ker je posestvo zanemarje
no, „če bi ga kdo pridno obdeloval.“

Morda bo kdo rekel, da je taka 
usoda družin brez otrok. Pa ni res. 
Peruševa imata 4 otroke. Dve hčeri 
sta v službi. Ena je v Mariboru, kjer 
je zaposlen njen mož. Ena, ki je bila 
še najbolj navdušena za kmetijstvo, pa 
se je poročila na drugo kmetijo. Ker 
ona in njen mož ne moreta obdelovati 
dveh kmetij, sta starca ostala sama. 
Z njima zamira življenje tudi na njuni 
kmetiji.

Začarani krog

Na drugi kmetiji, največji — meri 
60 ha — gospodari Jože Cank. A kako 
gospodari? Pri hiši ni nobenega go
veda, ne konja za delo.

„Pravijo, da je ta  kmetija včasih 
preživljala 60 ljudi,“ je povedal. Zdaj 
pa je tako rekoč sam. Izučil se je za 
trgovca. Po končani vojni se je vrnil 
na kmetijo, ker ni bilo drugega, ki bi 
jo prevzel. Tri leta pozneje se je po
ročil. Žena pa ni hotela živeti na taki 
kmetiji. Pustila ga je. Zdaj je kuharica 
v celjski bolnišnici. Imata dva otroka. 
Sin se nči v Mariboru za finomehanika, 
hčerka pa je v Ljubljani. Nobeden noče 
ostati pri očetu na kmetiji.

Gank je poskušal mnogokaj, da bi 
obdržal družino doma. Poskusil je celo 
z gostilno. Pa ni šlo, ker v kraju brez 
cest ni bilo gostov. Pravi, da si je moral 
sedem let kuhati sam, ker pri hiši ni 
bilo ženske. Posestvo je dal v zakup. A 
tudi zakupnik je kmalu odšel. Zemlja 
je tako skopa, da brez gozda ni moči 
živeti. Sicer daje pridelke, če jo obde
luješ —- terja pa veliko dela, veliko 
ljudi, ki naj bi jo obdelovali. Ker ljudi 
ni bilo na posestvu, se je Cank odločil 
za mizarski poklic. Okoliške kmetije 
potrebujejo stavbne mizarje. A tudi tu 
mu ni šlo. Pred kratkim je odjavil obrt. 
Kmetje nimajo denarja in bi radi pla
čali delo z lesom. On pa lesa ne sme 
vzeti, ker bi to bilo prekupčevanje. Na 
plačilo svojega dela pa tudi ne more 
čakati več let.

Prazni hlevi

Tretja kmetija meri 46 hektarov. 
Na njej gospodari 40-letni Jože Pajt- 
ler. Pa je sam, čisto sam. Sicer se je 
izučil za veterinarskega tehnika, a kme
tije ne bi rad pustil brez gospodarja. 
V hlevih je prostora za 30 glav živine. 
Včasih so je torej redili veliko, zdaj 
pa so hlevi čisto prazni. Tudi stano
vanjska hiša je velika kot mala gra
ščina. Lahko bi služila za turizem. Tu
risti pa še ne poznajo tistega kraja. 
Cesta je slaba in pri hiši ni nikogar, 
ki bi jim stregel.

Pajtler je poročen 15 let. Žena je v 
službi na pošti v Slovenj Gradcu. Če 
bi prišla na pošto v Vuzenico — če že 
noče pustiti službe — bi lahko možu 
precej pomagala. Tako pa nič. Za vse 
mora skrbeti sam. Imata enega otroka, 
ki pa je pri materi. Tako se ne bo na
vdušil za kmetijstvo in delo na kmetiji.

Kaj storiti, da bi take kmetije ohra
nili pri življenju? škoda je neobdela
nih kmetijskih zemljišč. In divjine, ki 
bo nastala, če bo sedanja posestva čez 
100 ali več let prerastel gozd. Marsi
kje se prebijajo kmečki ljudje na manj
ših kmetijah, veliko manjših, če ne naj
dejo zaposlitve. In brez dohodkov iz 
gozda.

1 Mladi, kot daljni sosed opisanih kme
tij, 30-letni Ivan Ferk, pa ne more 
dobiti gospodinje na kmetijo, ki meri 
44 ha. „Pa je fejst fant,“ pravijo so
sedje, „a na kmetijo ne mara nobena.“ 
Zdaj še nekako gre. INa kmetiji je pre
cej živine, ker sta oče in mati še pri 
močeh in pridno delata. A kaj bo čez 
nekaj let, če ne bo prišla mlada gospo
dinja ?

Stimulacija

Povprašal sem Jožeta Canka, kaj bi 
bilo treba storiti, da kmetije ne bi 
umrle s sedanjimi gospodarji.

Odgovoril je: „Ne vidim druge re
šitve kot tako, ki so jo že preizkusili 
in jo uspešno uporabljajo v sosednjih 
alpskih deželah. Ljudi, zlasti mladih, ni 
moči zadržati v hribih s prepričeva
njem, temveč le z ustreznimi gospo* 
darskimi ukrepi. Če je tam to koristilo, 
bo verjetno tudi pri nas.“

Kakšni naj bi bili ti ukrepi?
„Težko bi predlagal konkretne,“ j® 

odgovoril. „Lahko rečem, da mora bit* 
hribovski kmet prepričan, da na svoj' 
kmetiji živi v primerjavi s svojimi žu
lji in delom drugih delavcev enako do
bro kot tisti, ki se preselijo v dolino JU 
se zaposlijo drugod.“
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zss, loto 1969
bo vseboval umetniško prilogo, v kateri bodo prikazane reprodukcije 
del slovenskih umetnikov, slikarjev in kiparjev v emigraciji. Vsa dela 
so iz zadnjega časa, tako da umetniške priloge v Zborniku vsak leto 

prikazujejo rast in razvoj naših upodabljajočih umetnikov.

V tem Zborniku so zastopani France AHČIN, Ivan BUKOVEC, 
France GORŠE, Andrej MAKEK, Bara REMEC, Darko ŠUŠTERŠIČ,

Jože VODLAN, Miro ZUPANČIČ in Metka ŽIROVNIK.

Umetniška priloga obsega 12 strani in jo je uredil Ivan Bukovec

LJUBLJANA — Velika dramska 
igralka Marija INablocka je umrla. Po
kopali so jo na Žalah 7. oktobra. Sko
ro pol stoletja se je udejstvovala v 
Ljubljanski drami in je bila ena najpo
pularnejših osebnosti med slovenskimi 
odrskimi umetniki. Rojena je bila v 
Astrahanu na Volgi. Prvič je nastopila 
v Kijevskem mestnem gledališču v ru- 
nj.i komediji Kariera Nablockega“, ki 
je dala mladi igralki Mariji Nikolajevni 
Borislavski tudi umetniško ime. Igrala 
je pozneje v Harkovu in Odesi. Pozneje 
jo je Boris Putjaka povabil v Ljubljano, 
kjer je 29. novembra 1922 prvič nasto
pila v naši drami v Dostojevskega Idio
tu. Uspeh je bil tolikšen, da ji potem 
niso dali pokoja. Leto za letom je upo
dabljala najbolj vabljive postave sve
tovnega dramskega sporeda: bila je 
Sardoujeva Madame SansrGene, Sha
kespearova Desdemona in Beatrice, 
Shawova Kleopatra in gospa Warre- 
nova, Tolstojeva Ana Karenina, Rostan- 
dova Roksana, 0 ’Neillovu Ana Christie, 
Krleževa baronica Castelli-Glembajeva. 
Pa tudi postave iz domačega, dotlej 
neznanega slovenskega sporeda je obli
kovala z nič manjšo zavzetnostjo in z 
enakim uspehom, bila je Remčeva Mag
da, Novačanova Veronika, Kreftova 
Barbara, Leskovčeva kraljica Haris, 
Tavčarjeva Ana Renata, Linhartova 
baronica. . .

Zadnjikrat je nastopila ob Shakes
pearovi razstavi Slovenskega gledali
škega muzeja aprila 1964 v ljubljanski 
Mestni galeriji.

Kdor je spremljal delo Marije Na- 
blocke na slovenskem odru, mu bo osta
la za vedno v spominu. Bila je velika 
umetnica.

LJULJANA.— Litostroj v Ljubljani 
ne bo izdeloval več samo turbin, am
pak bo — menda v novembru — poslal 
na trg  avtomobile. Pripravili so že ce
nik avtomobilom, ki jih bodo po po
godbi o proizvodnem kooperacijskem so
delovanju s francosko tovarno Renault 
montirali v Ljubljani. Novi avtomobili 
R-3 bodo za 3000—4000 din cenejši Od 
ostalih avtomobilov in za 2000 din ce
nejši od bolgarskega R-8, ki ga morejo 
doma kupiti za dinarje in stane 28.200 
din. Nekateri očitajo Litostroju da gre 
le za „šraufencigar industrijo“, Litostroj 
pa pravi, da je ta  industrjia tudi po
trebna, posebno če je še v korist kupcev.

KRANJ.— Na izrednem občnem zbo
ru slavističnega društva Slovenije so 
delegati sprejeli resolucijo o dvojezič
nem šolstvu v Prekmurju. V njej se 
zavzemajo, naj bi namesto dvojezič
nih šol ustanovili ločene slovenske in 
madžarske šole, podobno kot je na Ko
prskem. Izkušnje so pokazale, da se te 
šole niso obnesle in je znanje otrok pre
cej slabše kot na slovenskih šolah. 
Temu je delno krivo pomanjkljivo zna
nje obeh jezikov pri učiteljih. Poleg 
drugih razlogov navajajo, da je učenec 
sedaj v dvojezični šoli prikrajšan za 
svojo osnovno pravico do pouka v ma
terinščini.

LJUBLJANA.— Zveza likovnih u- 
metnikov v Pragi je oskrbela razstavo

originalov ilustracij, ki jih je naredil 
Miha Maleš za slovensko izdajo slo
veče pesnitve K. H. Macha ,,Maj“ v Li- 
tomericah, kjer je pesnik umrl leta 1836. 
Razstava, ki obsega tudi nekaj drugih 
Maleševih risb, bo odprta do 2. novem
bra. Ta razstava je bila že prej v Pra
gi, potem pa bo še v Olomucu in 
Brnu.

LJUBLJANA,— Sklad za štipendi
je je maja razpisal štipendije za dijake 
srednjih šol. Prednost so imeli dijaki 
splošnih in pedagoških gimnazij ter vz
gojiteljskih šol. V predvidenem roku 
je prispelo 1644 prošenj, nekaj pa še 
kasneje, skupaj okrog 1800. Višina šti
pendij je okrog 350 dinarjev; komisija 
je podelila 955 štipendij. Z novimi sti
pendiranci se je povečalo število dija
kov, ki prejemajo to pomoč, na 1191.

MURSKA SOBOTA.— Vse je kazalo, 
da bodo na Srednji kmetijski šoli v Ra
kičanu letos odpisali prvi letnik. Sobo
ška občina je zato poslala staršem, ka
terih otroci so ostali brez možnosti 
šolanja pismene ponudbe za štipendije, 
pa je bil odziv precej slab. Samo 11 
dijakov se je prijavilo, štipendij je bilo 
na voljo petnajst. Sedaj raziskujejo, 
čemu se ne prijavi za šolanje več 
dijakov. Omenjajo, da poleg drugih 
splošnih dejstev vpliva miselnost po
murskih kmetov, da je za kmetovanje 
dovolj osnovna šola.

KRANJ.— V starem delu mesta na 
vzhodni strani župne cerkve so pričeli z 
izkopavanji. Ker so pred leti odkrili na 
južni in zahodni strani precej staroslo
vanskih grobov, računajo, da bodo tudi 
tu naleteli na te in podobne grobove 
pa morda še na kake druge ostanke, 
ki bi pričali o začetkih Kranja.

Umrli so. Ljubljana: Jernej Vadnjal, 
up., Lojze Šmid, sodnik vrh. sodišča, 
Marija Vrhovec, vdova po fin. inšp., 
Alojzij Jerneje, Frančiška Višovnik, 
Alojz Kresnik, žel. up. (91 L), Pavla 
Adamič, up., Stanislava .Peterka r. Ga
brovšek, Marija Jeraj, vdova (78 L), 
Marija Kobše (85 L), Katja Kol ec, vd., 
Cecilija šabec r. Vrhovnik (81 L), Blaž 
Pretnar, žel. up., Alojz Žirovnik, mes. 
m. v p., Ivana Novak r. Marenčič, Ma
rija Romih (93 L), Alojz Urbanc, delo
vodja v p.

Ing. Emil Prunk, Vreme; Miha Raj
gelj, Kropa; Ivanka Resman, Radovlji
ca; Blaž Kene, Brežice; Frančiška Žni
daršič r. Polc, Celje; Mici Podvinšek, 
Slov. Konjice; Terezija Avsenik r. Bu
čar (95 1.), Litija; Teodor Lipicer, up., 
Jesenice; Franc Drolec, župnik v Bre- 
ginju; Jurij -čuliberg (86 L), Vinica; 
Heda Hudales, učiteljica v p., Maribor; 
Karel Lazar, inštalater, Kamnik; Tere
zija Jerman, up., Šentrupert, Janez Ma
rolt, mizar v p., Dravlje; Mirko Badiu- 
ra (78 L), Kranj; Lado Bučar, Radoho
va vas; Marija Hedl, Polje; Ludvik Ro
tar, strojevodja, Črnuče; Dominik Kot
nik, kmet iz Dobrij (81 L); Janez Peč- 
nikar, up., Ihan; Jože Rant, Ljubno; Dr. 
Igor Rosina, odvetnik, Maribor; Alojz 
Babnik, mizar v p., Polje; Ela Zupan r. 
Klopčič, Srednja vas pri Bohinju.

S L O V E N C I  V
Osebne vesti

Poroka. 25. oktobra 1969 sta se poro
čila v cerkvi INajsvetejšega Zakramen
ta v Villa Libertad g. Rudolf Leber ml. 
in gdč. Cecilija Dimnik. Priči sta bili 
mati ga. Olga Leber in nevestin oče g. 
Janez Dimnik. Med poročno sveto mašo 
ju je poročil msgr. Anton Orehar.

V ponedeljek, 27. t. m., je umrl na 
svojem domu v 74. letu starosti Anton 
Čeferin, doma iz Leskovca pod Blego
šem. Bil je zvest obiskovalec slovenskih 
prireditev, zlasti na Pristavi. Ker je bil 
samski in brez sorodnikov so mu po
greb oskrbeli prijatelji iz Pristave. Po
grebne obrede je opravil g. župnik La
movšek. Naj pokojni Anton počiva v 
miru.

Sorodniki iščejo: g. Nabergoja Aloj
zija iz Proseka pri Trstu. Starost od 65 
do 68 let. V Argentino je prišel okrog 
leta 1928. Po poklicu jo šofer-mehanik. 
Podatke sporočiti v upravo Svobodne 
Slovenije.

BUENOS AIRES

„Zveza slovenskih mater in žena“
V četrtek 23. oktobra je Zveza slo

venskih mater in žena priredila svoje 
mesečno predavanje v Slovenski hiši. 
Predaval je g. Zorko Simčič, ki je zadnje 
mesece imel vrsto sestankov z našo mla
dino. ^

Iz teh sestankov in zasebnih razgovo
rov se mu je prikazala zanimiva slika 
miselnosti naših otrok in, v kolikor so 
otroci odsev svojih staršev, tudi misel
nost njihovih staršev.

Vrsta odkritij pozitivnih lastnosti v 
naših otrokih in seveda tudi negativnih, 
je sestavljala tematiko, ob kateri smo 
bile živo prizadete in ob katerih bomo 
lahko še dolgo razmišljale.

Zaključna slika gotovo ni bila razve
seljiva, niti ne pomirljiva. Gotovo je 
večina staršev popustila, da je tudi med 
nas prodrl materializem, ki je nosilec 
mrtvila v našem javnem . življenju,_ ki 
širi preplah, kjer ga ni treba, in ki je 
kriv, da se pojmi o raznih vrstah emi
gracije začenjajo mešati med seboj. .

Predavatelj pa nam je dal občutek 
veličastne naloge matere, ki mora naj
prej pri sebi začeti z gradnjo, s poglab
ljanjem, potem pa vse storiti, da skupaj 
z možem postavita na osnovi zdrave 
pameti krepko družino, osnovno celico ne 
le naše skupnosti, ampak vsega naroda.

Sredi zmed, ki prihajajo med nas, 
moramo uporabljati glavo, ne izgubiti 
samostojnosti — ravnati po pameti. 
Vsak narod, je rekel predavatelj, ima 
svoi tipičen glagol. Naš je — „vztra
jati“.

Živahen pogovor po predavanju je 
bil dokaz, da je med materami velika
skrb za vzgojo in rast družin, pa tudi 
pripravljenost na žrtve.

čenrav je predavatelj govoril o da- 
našm'ih problemih, jih je vendarle po
stavil tudi v vsečasni okvir. V niem se 
ie naša funkcija prikazala še bolj jasna 
in vredna truda in s polno vero v uspeh 
tudi izvedljiva.

A R G E N T I N I
BERAZATEGUI 
Orkestralno pevski nastop

Bo v nedeljo, 9. novembra ob 11 
dopoldne v cerkvi Svete družine. Ob 
spremljavi simfoničnega orkestra bue- 
nosaireške občine in pod vodstvom diri
genta M. D. šijanca, bo v drugem delu 
izvajana Mozartova latinska maša K. V. 
337 in Haendelova Aleluja iz oratorija 
Mesias, pri kateri sodelujejo zbori: Ga
llus, Haendel in Danok-Bat. Koncert 
prireja ravnateljstvo za kulturo beraza- 
teške občine s podporo mestne občine 
Buenos Aires.

Koncert je zaključek proslav 9. ob
letnice ustanovitve občine in proglasitve 
Berazateguija za mesto. Istočasno pa 
je 20. obletnica fare Svete družine in 
10-letnica obstoja in delovanja zbora 
Haendel. Vstopnine ni.

MENDOZA v .
Materinski dan

Naš slovenski šolski tečaj sv. Cirila 
in Metoda je za materinski dan priredil 
v nedeljo, 12. t. m„ v Domu prisrčno 
proslavo.

Z vso vnemo sta se pripravam po
svetili naši požrtvovalni učiteljici gdč. 
Lenčka Božnar in gdč. Marija Triller. 
Glavni delež priprav, sestavo programa, 
vodstvo pri vajah in v izvedbi (s sprem
ljavo pri klavirju) pa je tokrat pre
vzela č. s. Metodija Ocvirk, ki je v 
teh mesecih na obisku pri svojcih v 
Mendozi.

Zadnje tedne je med našimi malčki 
vladalo po družinah tajinstveno in skriv
nostno veselje. Nekatere mamice so za
čudeno ugibale, kaj se neki dogaja: nji
hovi ljubljenčki so namreč na skrite 
lističe skrbno zapisali vsakdanje molit
vice in žrtvice za duhovni šopek svojim 
mamicam.

Na proslavi so nastopali posamič, v 
skupinah po šolskih stopnjah in v zbo
ru z deklamacijami, pozdravnimi bese
dami, s številnimi prisrčnimi prizorčki 
in rajanjem (narodno kolo).

V imenu mož je našim materam po
svetil izbrane besede g. 'Stane Grebenc 
V imenu fantov pa je materam posve-, 
til g. Joško šmon občuteno recitirano 
črtico Ivana Cankarja: Tuja učenost.

Po prvih pozdravnih besedah otrok 
našim mamicam in prvi priložnostni 
pesmici so se v ginljivem prizoru naši 
mali, vsak s šopkom cvetja in svojim 
duhovnim šopkom usuli z odra po dvo
rani k svojim mamicam s prisrčnim 
voščilom in poljubčkom.

Vsak teden ena
F A N T A ZIJA  V  M ESTU N A  VODI 

Jože Udovič

Na strehi igra 
mesečna deklica mandolino, 
gondola hiti med oblaki, 
zvonovi letijo iz zvonika v zvonik, 
v oknih gorijo lampijoni, 
luna kupuje med gotskimi hišami 
kamnite čipke.

V  temni sobi cvete jo steklene rože, 
na stari sliki se prebuja zmaj, 
v kovani skrinji je zaklenjen 
koder uvelih las, 
zeleni volk grize bakrene vrče.

Čolni so pripluli 
po mrtvem morju mralcov,

■ črni služabniki pod mostovi 
umivajo zlate čaše, 
po vodi plava krsta, 
v ječah vzdihi 
učijo zgodovino.

V zahvalnih besedah požrtvovalnim 
učiteljicam je v imenu vse slovenske 
skupine v Mendozi izrekel prof. B. Ba
juk ob navdušenem ploskanju in odo
bravanju vseh navzočih posebne po
zdravne in zahvalne besede č. šolski 
sestri Metodiji Ocvirk, ki je s svojo 
prirojeno vzgojno žilico in nadvse pri
kupno ter ljubeznivo požrtvovalnostjo 
znala za to prireditev med našimi naj
manjšimi vzbuditi toliko navdušenja in 
žela tako lep uspeh. Predsednica deklet 
gdč. Anica Grintal ji je izročila šopek 
nageljnov s slovenskim trakom.

Vsem, ki so znali v naših malčkih 
vzbuditi toliko prisrčnosti do mamic in 
nam vsem pripravili tako prisrčne tre
nutke v našem Domu, iskren Bog pla
čaj ! Bb

F. Ismael Huiles
Pater Ismael Quiles 'S. J., sedanji 

rektor univerze San Salvador je po 
rodu iz Španije.

V Argentino je prišel že leta 1932 
in vstopil v argentinsko jezuitsko pro
vinco. Najprej je bil profesor filozo
fije v San Miguelu, nato pa je bil na 
novo ustanovljeni univerzi San Salva
dor najprej profesor, nato dekan in 
končno rektor.

Pater Quiles je ena najbolj znanih 
osebnosti v argentinskem javnem živ
ljenju. Predavatelj na različnih sve
tovnih univerzah: tako v USA, Indiji, 
Japonskem in drugod.

Leta 1963 je bil argentinski delegat 
pri UNESCU, kakor tudi v raznih važ
nih misijah v ZSSR in drugod.

Je pa tudi priznan pisatelj filo
zofskih del: Krščanska filozofija, Filo
zofija življenja, Filozofija vere, Uvod 
v filozofijo itd. Eno njegovih del, ki je 
povzročilo precej polemike je bilo „Živ
ljenje in vzgoja v komunističnih drža
vah“.

Pater Quiles se je z veseljem odzval 
Vabilu Zedinjene Slovenije in SKAD-a.

Predavanje bo 1. novembra ob 20 v 
Slovenski hiši z naslovom „EL HOM
ERE EN EL ANO 2000“.

P o  A f r i k i
Popotni doživljaji

Končno pripelje neka misijonska 
zdravnica v jeepu sestro Silvo. No 
vendar! Prvikrat jo vidim, ona pa pra
vi, da me je že pred osmimi leti 
videla v iBuenos Airesu pri predava
nju. Sestre Janje da ni tukaj, je v 
Kampali. Nimam časa obžalovati, kajti 
čimprej bi bil rad na avtobusni po
staji. Namesto h „kosilu“ se zvečer ta
koj odpeljemo tja. Vprašamo uradni
ka, če je kdo našel mojo denarnico 
in klobuk, pa nič ne ve. Pregledam 
avtobus, vidim, da je pometen, ne naj
dem nič. Sedaj stopi v akcijo energi
čna Silva, ki sem jo ta  večer spoznal, 
da bi imela zmožnosti za generala ali 
policijskega komisarja. Kdo je pome
tel avtobus? Je že odšel iz službe do
mov! Neki delavec v garaži pa pove, 
da je videl pometača z mojim slamni
kom. Tega vzamemo v avto in se pe
ljem oiskat pometača. Na stanovanju 
ga ni. Naprej v točilnico — po naše 
gostilno —, tudi tam ga ni. Vozimo se 
naprej in res ga najdemo na cesti. 
Mora v avto in odpeljemo se na poli
cijo. Najprej osebno zasliševanje. Ko 
ne prizna, ga vtaknejo za železno o- 
mrežje, da je kot ptiček v kletki. Na
to piše uradnik protokol in Silva od
govarja na sto potrebnih in nepotreb
nih vprašanj, da dolgo traja. Nato pro-
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tokolira izjavo očividca črnca. Temu 
ne bi verjel in pustil zadevo v miru, 
toda natančno je povedal barvo slam
nika in denarnice in sem torej upal na 
uspeh. 'Protokol podpišem.

Upal sem, da sva opravila, sedaj 
greva k večerni maši v njeno bolnišni
co in na zaželjeno večerjo, ostalo je za
deva policije.

Pa moramo še čakati, ujetnik za 
mrežo, midva ujeta zunaj. Potem le 
prideta še dva policaja in vsi skupaj 
se odpeljemo na stanovanje osumljene
ga. Tema je in z baterijo si utiramo 
pot po blatu med barakami in grmov
jem, da me je že kar strah in zopet 
pomalem dežuje. Policija odpre vrata 
in v nos udari zatohel in smrdljiv 
zrak. Smo v leseni kolibi v prav malem 
prostoru, notri je le nekaj mizi podob
nega, vse vrste ropotije in cunje, na
mesto postelje pa nekaka slamnjača. 
Ko začneta policaja iskati med vso ro
potijo in umazanijo moj slamnik in de
narnico, se mi gnusi, da bi kaj prijel 
v roke. Ne dobimo ničesar. Policaj za
čne pretepati osumljenca, da bi pove
dal, ■ kam je skril, pa Silva ne dovoli. 
Vedno dopoveduje, da je nedolžen, priča 
pa nasprotno. Ko sem videl to revščino, 
bi mu najraje denar pustil in če bi 
mogel sam govoriti z njim, bi mu rekel:

„Če si res vzel, si bil že toliko pame
ten, da si skril kje drugje. Denar imej, 
si ga bolj potreben kot jaz, slamnik pa 
mi vrni, saj ti ne pristoja.“ Toda bili 
smo že v „procesu“.

Ko smo se vračali k cesti k avtu, smo 
šli mimo neke barake-točilnice z večjim 
prostorom, kjer je pel boben in so črn
ci plesali, ampak plesali z dušo in te
lesom kot morejo le domačini, ki jim 
ritem in ples pomenita pol življenja. 
Razumel sem po tem obisku: v tej rev
ščini pozabijo nanjo tako, da se napi
jejo domačega koruznega piva in jih 
boben in ples spravita v ekstazo, kjer 
izgine kruti resnični svet in ostane le 
prijetno.

Ko se razočarani pripeljemo nazaj na 
policijo, sem upal, da se vendar lahko 
odpeljemo „domov“, da bi maševal i n. .. 
saj veste, kaj še.

Ampak sedaj je prišel še višji urad
nik in v posebni sobi je začel nov pro
tokol z vsemi natančnimi podatki, da 
mi je bilo sploh žal, da smo zadevo ja
vili policiji in Silvi sem rekel, da sva 
sedaj midva jetnika in kaznovana. Ve
del sem, da ne bo nič uspeha, ampak po
licija je hotela dokazati upravičenost 
obstoja, da se dela važno, da posluje, 
uraduje, protokolira... Ko je napisal tri 
strani dolg protokol po Silvinem tolma
čenju sem ga moral trikrat podpisati, 
na vsaki strani posebej. Šele po tem 
uradnem delu sta začela uradnik in Sil
va prijazen razgovor, ker je iSilva zna

la tudi njegov plemenski jezik, vse urad
no poslovanje pa je v angleščini.

Šele sedaj sva bila „.oproščena“ po
licije ob devetih zvečer! Jaz pa še 
oproščen slamnika in denarja in še kup 
živcev sem izgubil. Adijo slamnik in 
denarnica, na tem svetu se ne vidiva 
več, na drugem pa vaju ne bom potre
boval. Na sodni dan bom pa že zvedel, 
kdo je postal nepravi lastnik, v Fort 
Portalu nisem zvedel ne jaz, ne policija, 
ne Silva, škoda le, da ni tam kake film
ske družbe, ki bi napravila napet kri
minalni film, kjer bi nastopala Silva 
kot pogumen detektiv in bi s honorar
jem dobil dolarje nazaj.

Ker ima vse svoj konec, smo le po
zno prišli na Silvin in Janjin dom: Bol
nica Svete 'Družine. Prijazen sprejem, 
dobra večerja in konec vic, pričelo se je 
veselje.

Z gorenjsko trmo sem prišel do 
Fort Portala. Ker sem že obiskal nju
no sestro dr. Reziko žužek v Karachi 
v Pakistanu, sem hotel videti še sestri 
junakinji. Ne bom opisoval tukaj zdrav
nice dr. Janje in farmacevtke Silve in vse 
družine, saj jo itak v Argentini vsi do
bro poznate in je bilo že dovolj napi
sanega v „Katoliških misijonih.“ Tudi 
vsi veste, kaj delajo bolnice in zdravni
ce, le da delajo misijonske zdravnice 
vse iz ljubezni do bližnjega, za „božji 
Ion“ in v razmerah, ki zahtevajo juna
štva in žrtve.

Poleg bolnišnice in porodnišnice ima

jo sestre še šolo za bolničarke in pa 
dispanzerje po bližnji in daljni okolici. 
Tja, kjer na stotine km daleč ni nobe
nega zdravnika in če bi tudi bil, bi mu 
domačini ne mogli plačati, prihajajo 
sestre s svojo ambulanco in zdravijo in 
pomagajo z zdravljenjem, zdravili in 
hrano.

Bolj zanimiv kot obisk v Fort Por
talu pa je bil zame „safari“. Z dr. 
Janjo in Silvo smo v „jeepu“ napravili 
izlet po Ugandi in obiskali v zelo od
daljenih misijonih slovenska misijonarja: 
v Kasangi Alojzija Rinka in v INseniji 
Franca Zagorca. Zmanjkalo mi je časa, 
da bi mogel opisovati njune misijone, 
kamor prihajajo v dispanzerje zdravit 
tudi misijonske zdravnice, dalje naravni 
park kraljice Elizabete, kjer sem lovil — 
pa le s fotografom — slone, povodne 
konje in druge živali — in prav na 
ekvatorju srečanje s črnskim škofom 
iz Fort Portala, ki ga je posvetil pa
pež v Kampali.

Povsod pa sem srečaval revščino, re: 
nepopisno revščino domačinov, ki se opi. 
sati in povedati ne da, ki sem jo möge1 
le slutiti, a ne doživeti, ker sam n< 
živim tam. Le čudil sem se, kako j< 
sploh mogoče živeti v puščavi, kjer nii: 
ne raste, kjer ni zaslužka, kier se mor: 
vsak boriti za golo življenje kot žival, 
oziroma še slabše. Ko sem gledal to živ
ljenje, koče brez postelje in pohištva, 
kako hodijo po uro daleč po razgreto, 

(Naprej na naslednji strani)



nedeljo, dne 2. novembra 1969, vsi prisrčno vabljeni na Pristavo v Moronn, kjer se bo vršil

17. M L A D I N S K I  DAN
)RED: pričetek dopoldanskega programa ob 8.30; sv. maša ob 11.30; pričetek popoldanskega programa ob 15.- 

Morona, Ramos Meji j e, San Justa, San Martina in Slovenske vasi.
Nastopa mladina iz Capitala, Carapachaya,

O B V E S T I L A
Petek, 31. oktobra 1969:

Nadaljevanje razgovora o našem 
tisku, ki sta ga pripravila teološki in 
filozofski odsek Slovenske kulturne ak
cije, bo točno ob osmih v gornji dvo
rani Slovenske hiše.

Sobota, 1. novembra 1969:
Društvo slovenskih protikomunistič

nih borcev in konzorcij Vestnika vabita
vse borce k večerni sv. maši v Slovenski 
hiši in k molitvam za padle borce pred 
spomenikom junakov.

V Slovenski vasi ponovitev igre „šo
la v nebesih“, ob 16.30 uri.

V Slov. hiši predavanje rektorja kat. 
univerze Salvador p. Quilesa: El hom- 
bre en el ano 2000.

Nedelja, 2. novembra 1969:
Mladinski dan na Pristavi 
Pripravljalni odbor slovenskega za

vetišča dr. Gregorija Rožmana bo pri
redil za člane dobrotnike in prijatelje 
spominsko slovesnost ob 10-letnici smrti 
pok. škofa dr. Rožmana v zavetišču, 
bario Peluffo, ulica Martin Fierro. — 
Najprej koncelebrirana sv. maša, nato 
komemoracija. Po končanem sporedu 
asado.
Sobota, 8. novembra 1969:

V Slovenskem domu v San Martiinu 
asado. Prijavite se pri odbornikih.

V Našem domu družabni večer s ple
som.
Nedelja, 9. novembra 1969:

Romanje v Adrogué.
Škofov zavod se priporoča dobrim 

gospem in gospodičnam za primerno pe
civo za prireditev, 9. novembra. Najlep
ša bvala!

V Slovenskem domu v San Martinu 
po sv. maši redni občni zbor.
Nedelja, 16. novembra 1969:

Ženski odsek Našega doma v San
Justu vabi vse žene in dekleta na pre
davanje, ki ga bo imel g. dr Alojzij 
Berce takoj po sv. maši v domu.

V Slovenski vasi bo 16. novembra 10. 
obletnica blagoslovitve cerkve Marije 
Kraljice.
četrtek, 22. novembra

V Slovenskem domu v San Martnu 
bo na sestanku Lige žena-Mati ob 18 
govorila ga. Eckerjeva „o dekoraciji 
mize in jedil“.
Nedelja, 23. novembra 1969:

Redni občni zbor društva Slomškov 
dom se bo vršil v nedeljo. 23. novembra 
ob 9. uri dopoldne. Za vse člane je ude
ležba obvezna.
Nedelja. 7. decembra 1969:

Tombola v Slovenski vasi

PO AFRIKI

dostikrat umazano mlakužno vodo, kako 
je edina hrana ljudi in še dojenčkov le 
banana ali včasih koruza, potem sem 
bolje razumel, zakaj je tu  toliko bolez
ni, zakaj je taka umrljivost otrok. Ra
zumel sem žužkovo zdravnico, kako je 
zdravljenje težko,, le trenutno, ker pri
dejo bolniki ali otroci zopet nazaj v 
svojo revščino. B'olj sem razumel, kako 
potrebne so misijonske zdravnice, kako 
idealen in koristen poklic so si izbra
le žužkove sestre, ko pomagajo Kristu
su, lačnemu, nagemu, bolnemu, neved
nemu v črno kožo odetem. To je tisto ži
vo, vedno moderno evangeljsko krščan
stvo, ki ga danes premnogi po svoje 
oznanjajo, a žive ga ne, ker je težko.

Ko smo se vozili vsaj en del po 
lepi asfaltirani cesti, ki vodi tudi v 
Rampalo, smo videli strašno nesrečo. 
Tisto jutro se je zaletel „hitri taksi“ 
v tovorni avto, se nekajkrat prevrni! 
in odletel daleč od ceste. Štirje so bili 
na mestu mrtvi, trije pa težko ranjeni. 
In če bi se jaz peljal v tem taksiju? 
Nisem več tako obžaloval,, da sem se 
vozil 10 ur v starem avtomobilu in ne 
5 ur v prenapolnjenem „hitrem taksiju“. 
Res da se Zaletel pišem, pa če bi se 
v tem taksiju vozil in zaletel, bi se pi
sal res „Choco“ in bi tegale ne pisal in 
bi bilo mene in mojega potovanje ko
nec. Tako pa je le opisovanja konec, 
ker moram naprej; še dolga je pot in 
Bog ne daj, da bi se kje zaletel'.

Vse, ki ste potrpežljivo brali ta del
ček mojega potovanja, prisrčno poz
dravlja koroški popotnik Vinko Zaletel

P O  Š P O R T N E M  S V E T U
Slab start ljubljanske Olimpije na

državnem nogometnem prvenstvu. Ta 
klub iz Slovenije — ne more se imeno
vati slovenski klub, ker ima v moštvu 
le tri ali štiri Slovence — je po sedmih 
kolih krepko na zadnjem mestu s samo 
eno zmago. Moštvo Maribora je na bolj
šem položaju, s tremi zmagami in eno 
neodločeno igro je na sredi lestvice. Vodi 
zagrebški Dinamo s 12 točkami.

V drugi zvezni ligi sta kluba želez
ničar iz Maribora s 5 točkami na 9. 
mestu, Ljubljana pa z istim številom 
točk na 11.

V Slovenski nogometni ligi je vodila 
po šestih kolih Izola z 9 točkami, sledila 
so moštva Mure (8), Svobode (Ljub
ljana),. Aluminija, Kovinarja (Maribor), 
Rudarja (Trbovlje), Nafte (Lendava), 
vsa po 7 točk, Slavije (Vevče), Iliriie 
(Ljubljana) in Nove Gorice, po 5 točk, 
Celja 3 in Drave iz Ptuja z 2 točkama.

V Neaplju je jugoslovanska košar
karska reprezentanca na XVI. evropskem 
prvenstvu po težki borbi premagala 
Poljsko s 76.74 in se uvrstila v finale, 
kjer bo igrala za naslov prvaka Evrope 
s SZ ki je premagala ČSSR.

DRUŠTVENI OGLASNIK
Zedinjena Slovenija pripravlja kolo

nijo pošolske mladine, to je led 12. in 
16. letod pri dr. Hanželičr. Vsa toza
devna pojasnila daje društvena pisarna.

Osma otroška kolonija
Ker je še nekaj mest prostih, podalj

šujemo vpis do 30. novembra. Tudi letos 
bo kolonijo vodila ga. Olga Omahna, po
magala pa gdč. Anica Šemrov. Duhov
no vodstvo bo imel č. g. dr. Hanželič.

Pri Zedinjeni Sloveniji se je osnovala 
posebna finančna komisija za kritie 
stroškov proslave 25-letnice, s poseb
nim ozirom na izdajo španske brošure, 
ki bo prikazala naš slovenski problem. 
Obračamo se na vse, ki bi bili nriprav- 
lieni sodelovati z nasvetom ali s pri
spevki.

Pokojninsko zavarovanje vseljen-

cev, posebno beguncev, je bilo pred
met posveta, h kateremu je dne 19. 
septembra povabilo Združenje Polja
kov v Argentini zastopnikevseh na
rodnostnih skupnosti v tej deželi. Ra
zen Poljakov so se posveta udeležili 
samo še zastopniki ukrajinske in ruske 
skupnosti, slovensko pa je predstavljal 
zastopnik Zedinjenje Slovenije. Namen 
posveta je bil, da se s skupnim nasto
pom poskusi doseči pri argentinskih 
oblasteh, da se pri ureditvi pokojnin
skega zavarovanja bolj upošteva polo
žaj tistih vseliencev, ki so prišli v Ar
gentino v takih letih, da pri 60 letih 
starosti ne morejo imeti še priznanih 
30 službenih let. V tej stvari se je Ze
dinjena Sloveniia že obrnila na Taj
ništvo za socialno skrbstvo in ie o ak
ciji naša javnost obveščena. Na ome
njenem posvetu na se je sop-lasno odlo
čilo. da se s sodelovanjem Mednarodne 
socialne sl”žbe prinravi nodobna vliva 
in se vloži na pristojnem, mestu kot 
skunna nrošnia vseh skupnosti.

O pa6aijniem. ukrennnio io membit- 
oih rezultatih bomo sortoi poročali.

Uradne ure društvene pisarne so ob 
delavnikih (razen torka) od 18—20 ter 
ob nedeljah po maši.

Knjižnica Zedinjene Slovenije posluje 
v ponedeljek, sredo, četrtek in petek od 
18—20 in vsako nedeljo po maši.

Člani Zedinjene Slovenije lahko po
ravnajo svoje prispevke za Zedinjeno 
Slovenijo pri: g. Klemenčiču (Pristava),

Dr. Tone žužek
A D V O K A T

Uraduje od 17,30 do 19,30 ure. 
Ponedeljek, sred«, petek.

Lavalle Ž331, 59 p. Of. 10 
T. E. 47-4862

g. Tičarju (Ramos Mejia), g. Žnidarju 
(Carapachay), g. Oberžanu (San Mar
tin), g. Lužovcu (Slovenska vas — La
nds), in g. Groharju (San Justo).

UNIV. PROF.

DR. JUAN BLAZNIK
Specialist za ortopedijo in 

travmatologijo
ordinira v torek, četrtek in soboto 

od 17 do 20
C. José E. Uriburu 285, Cap. Fod. 
Zahtevajte določitev ure na 

fonu 49-5855
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Uradne ure od 17—20 
Na telefonu tudi dopoldne (10—12)

Lujan, Alte. Brown 100 
T. EL 10S ali 516

V petek in soboto od 9—13

Naš dom San Justo
V nedeljo, 2. novembra, 

po slovenski sv. maši

PREDAVANJE 
e. g. Vinka Žaklja

Vsi lepo vabljeni!

JAVNI NOTAR
FRANCISCO RALI, 

CASCANTE
Escribano Publico 

Cangallo 1642 Buenos Aires
Pta. baja, ofic. 2 

T. E. 35-3827

Nedelj«, 9. novembra Adrogué
LETNA PRIREDITEV ŠKOFOVEGA ZAVODA

S p o r e d :
Ob 11 koncelebrirana sv. maša g. dir. msgr. A. Oreharja za žive 

in mrtve dobrotnike zavoda.
Opoldanski odmor s kosilom (asado).

Ob 15 proslava 10-letnice smrti škofa dr. Gregorija Rožmana,
. ustanovitelja zavoda:

Spominski govor g. župnika Gregorija Malija.
Nastop gojencev na temo: škof Rožman in domovinska lju

bezen v priredbi g. Marijana Wilemparta in s sodelo
vanjem dekliškega pevskega zbora ge. Geržiničeve iz 
Morona.

Dobrotniki, bivši gojenci, prijatelji ustanove, znanci in vsi rojaki — 
9. novembra na svidenje v lepem, zelenem Adrogueju! 

Prireditev bo bo vsakem vremenu! Je dovolj prostora pod streho!

Naš dom San Just®
V soboto, 8. novembra

DREŽARNI VEČER S PLESOM
Začetek ob 9 zvečer. Vabljeni!

Sodeluje orkester “Los Vagabundos”

DRUŠTVO ZEDINJENA SLOVENIJA
in SLOV. KAT. AKADEMSKO DRUŠTVO 

vas vabita na predavanje rektorja kat. univerze Salvador p. Quilesa 
SJ, v soboto, 1. novembra, ob 20 v mali dvorani Slovenske hiše

EL 9IOMBRE EN EL ANO 2000
Predavanje bo v kasteljanščini

S l o v e n s k i  d o m  v S a n  M a r t i n u
(Asociación “Rincón de mi Patria”

vabi vse člane in članice na

REDNI OBČNI ZBOR
ki bo v nedeljo, 9. novembra, ob 9 v dvorani doma

Dnevni red: 1. Poročilo odbornikov
2. Poročilo nadzornega odbora
3. Volitve članov odbora in njihovih namestnikov 

ter članov nadzornega odbora.
Če bi občni zbor ob napovedani uri ne bil sklepčen, se bo v 

smislu člena 16 pravil vršil eno uro pozneje, t. j. ob 10 ob kateri 
koli udeležbi članov.
Franc Zorko 1. r„ tajnik Ivan Dimnik l. r., predsednik

Na predvečer, 8. novembra, bo

Prijavite se pri odbornikih!

asado
za vse članstvo in prijatelje doma.

Pripravljalni odbor Slovenskega zavetišča
vabi vse rojake — člane, prijatelje in dobrotnike zavetišča na

SPOMINSKO SLOVESNOST J

ob desetletnici smrti prevzvišenega škofa 

dr. Gregorija Rožmana,

ki bo 2. novembra v ul. Martin Fierra 4264, barrio Peluffo, San Justo

S p o r e d :
slovesna sveta maša, ki jo bo daroval ob asistenci gg. duhovnikov 

msgr. Franc Novak; med mašo ljudsko petje; 
blagoslovitev reliefa pok škofa dr. Gregorija Rožmana;
po končani službi božji komemoracija z deklamacijami, slavnostnim 

govorom prelata Franca Novaka in pévskimi točkami; 
po končani komemoraciji bo za vse pripravljen asado.

Začetek sporeda ob 11. Dohod: vsi kolektivi po Camino de Cin
tura od San Justa proti Moronu; 
izstopiti pri Escuela mecànica.

Je to Vaš problem?
Kje dobiti posojilo? Kam naložiti denar?
Predno se odločite, vprašajte v

SLOVENSKA HRANILNICA z. z o. z.
C. C. SLOGA Ltda.

Bartolome Mitre 97 T. E. 658-6574 Ramos Mejia

Uradne ure: torek, četrtek, sobota od 16 do 20.

Pravna posvetovalnica, ki jo vodi dr. Vital Ašič, vsako prvo in tretjo 
soboto v mesecu od 17 do 20.

Prijateljem in znancem naznanjamo žalostno vest, da je odšel 
k Bogu po plačilo naš dragi brat, stric in ljubljeni soprog, gospod

F r a n e  č r n u g e l j
Pokopali smo ga s sv. mašo v sredo, 22. oktobra, na pokopališču 

Villegas v San Justu.
Iskrena hvala č. g. msgr. Antonu Oreharju za žalno sveto mašo, 

tolažilne besede in vodstvo pogreba.
Iskrena hvala tudi vsem, ki ste nam v teh brikih dneh kakorkoli 

izkazali sočutje in molili za pokojnikov večni mir. Bog vam povrni!

Marica, žena
Ana, sestra z družino

Buenos Aires, 23. oktobra 1969.

PRVA TOMBOLA POD KOZOLCEM V SLOVENSKI VASI - 7. DECEMBRA 1969.


